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Przerwa w wydaniu „Nowin”

Informujemy, że w sierpniu przewidziana jest przerwa 
w wydaniach „Nowin Strzelińskich”. Zapraszamy do lektury 
kolejnego numeru już we wrześniu. RED

Zakończył się pierwszy etap budowy gminnej sieci strze-
lińskich singletracków, a obecnie trwają czynności odbioro-
we. Już niebawem z tej gminnej inwestycji będą intensywnie 
korzystać pasjonaci rowerowej jazdy.

Dojazd do pierwszego w powiecie strzelińskim 
singletracka zostanie wkrótce odpowiednio ozna-
kowany, tak aby szukający tej atrakcji rowerzyści do-
tarli do niej bez żadnych przeszkód. Zlokalizowana 
w lesie, w pobliżu Kopy Nowoleskiej, ścieżka ma 
3,6 km długości. To pierwszy i zarazem najdłuższy 
odcinek 10-kilometrowej sieci singletracków, która 
ma być w przyszłości jedną z największych atrakcji 
ziemi strzelińskiej i Wzgórz Strzelińskich.  Kolejne 
odcinki, zaplanowane do realizacji w następnych 
latach, mają mierzyć - 2,7 km, 2 km i 1,7 km. Ko-
rzystanie z gminnego singletracka będzie oczywi-
ście całkowicie bezpłatne.

Singletrack powstał na zlecenie gminy Strze-
lin, a wykonała go lokalna firma Globistic z Pę-
cza. Inwestycja kosztowała ponad 150 tys. zł. 
i nie zostałaby zrealizowana bez dużej życzli-
wości i otwartości Nadleśnictwa Henryków . 
W realizację tego projektu mocno zaangażowa-

Rowerowa atrakcja 
o ponadlokalnym zasięgu Pierwszy w powiecie

ły się również lokalne środowiska rowerowe, a fachowy-
mi radami i wszechstronną  pomocą służyli inwestorowi 
oraz wykonawcy przede wszystkim członkowie Strzeliń-
skiego Towarzystwa Sportowego Extreme.

RED

Mieszkańcy 
ocenili 

komunikację 
publiczną

Zapytaliśmy kilku mieszkańców napotkanych na uli-
cach miasta o opinie w sprawie uruchomionej nie-
dawno Strzelińskiej Komunikacji Publicznej. Jakie 

mają zdanie na ten temat?

Pojazdy komunikacji miejskiej prowadzą m.in. te panie

czytaj str. 8 - 9

Irena Auguścik ze Strzelina Bogumił Szefliński ze Strzelina

Janusz Fryziel ze StrzelinaEdyta Krause z Gęsińca

Publikujemy listę pozytywnie zweryfikowanych i dopusz-
czonych do głosowania projektów w ramach Strzelińskiego 
Budżetu Obywatelskiego na 2019 rok. 

Do strzelińskiego magistratu wpłynęło 15 projektów. 
Po szczegółowej weryfikacji 11 zostało dopuszczonych 
do głosowania.

Jedenaście propozycji SBO 2019 

czytaj str. 4 - 5



2
Nr 10(47) 25 lipca 2018

Wydawca: 
Strzeliński Ośrodek Kultury

Adres i siedziba redakcji: 
ul. Mickiewicza 2, 57-100 Strzelin
Tel.: 71 39 215 43, 785 625 114, 
E-mail: nowinystrzelinskie@wp.pl

Redaktor naczelny: 
Jakub Olejnik

Redagują:
Jakub Olejnik 

jakub.nowinystrzelinskie@wp.pl
pracownicy SOK 

UMiG Strzelin
oraz podległych jednostek

Skład, łamanie: 
Paula Gołuzd
Druk: 
Polska Press Sp. z o.o., Oddział 
Poligrafia, Drukarnia w Sosnowcu
Nakład:
5000 egzemplarzy

Nowiny 
Strzelińskie

Samorządowy Informator Gminy Strzelin 
- bezpłatny dwutygodnik poświęcony ważnym 

wydarzeniom w gminie Strzelin. 
Informuje o pracy urzędu oraz jednostek podległych gminie.

Redakcja nie zwraca tekstów niezamówionych. 
Zastrzega sobie prawo do redagowania i skracania nadsyłanych 
tekstów oraz zmiany ich tytułów.

Zgłoszenia kandydatów 
będą przyjmowane w magi-
stracie do 31 sierpnia 2018 
roku, a formularze zgłosze-
niowe są dostępne w pokoju 
nr 20 Urzędu Miasta i Gminy 
w Strzelinie (Biuro obsługi 
UMIG ).  W pokoju nr 20 
należy złożyć wypełniony 
formularz.  Strzelińska Rada 
Seniorów może liczyć od 11 
do 21 członków reprezen-
tujących organizacje poza-
rządowe, związki zawodowe 
oraz podmioty i instytucje 
działające na rzecz osób star-
szych. Kandydat na członka 
Strzelińskiej Rady Seniorów 
musi mieć skończone 60 lat, 
a praca w radzie jest całkowi-
cie społeczna.

RED

W Strzelinie pamiętano o uczczeniu 75 rocznicy tzw. „krwawej 
niedzieli” - rzezi na Wołyniu, dokonanej na Polakach w 1943 roku 
przez ukraińskich nacjonalistów. W samo południe, 11 lipca w mie-
ście i gminie zawyły syreny alarmowe. Tę formę uczczenia tragicz-
nej rocznicy zaproponowały środowiska kresowe. O godzinie 17:00 
w kinie „Grażyna” rozpoczęła się projekcja wstrząsającego filmu 
Wojciecha Smarzowskiego pt. „Wołyń”. Wstęp na seans był bezpłat-
ny, a w kinie pojawiło się kilkudziesięciu mieszkańców miasta i gmi-
ny. W holu Strzelińskiego Ośrodka Kultury przygotowano wystawę 
zdjęć z lutowej wizyty gminnej delegacji na obchodach rocznicowych 
mordu w Hucie Pieniackiej, a wszyscy zainteresowani mogli się też 
zapoznać z filmową relacją z tego wydarzenia. W niedzielę, 15 lip-
ca za pomordowanych polskich mieszkańców Wołynia oraz całych 
Kresów Wschodnich modlono się na mszy, odprawionej w strzeliń-
skim kościele pw. Podwyższenia Krzyża Św. Po nabożeństwie zło-
żono kwiaty i znicze pod pomnikiem Jana Pawła II. Organizatorami 
obchodów rocznicowych byli: Burmistrz Miasta i Gminy Strzelin 
Dorota Pawnuk oraz Stowarzyszenie Huta Pieniacka.

RED

Film pt. Wołyń obejrzało kilkadziesiąt osób

Wspominali okrutnie
pomordowanych

Po mszy złożono kwiaty i znicze pod pomnikiem Jana Pawła II

W czwartek, 12 lipca w restauracji Sezam burmistrz 
Dorota Pawnuk uczestniczyła w spotkaniu członków 
strzelińskiego koła Polskiego Związku Niewidomych. 
Poruszano wiele tematów związanych z możliwością 
zakupów oraz pozyskiwaniem dofinansowania na róż-
norodne urządzenia dla osób niedowidzących i ociem-
niałych. Elżbieta Lipińska Prezes PZN okręgu dol-
nośląskiego wskazywała możliwości i podpowiadała 
sprawdzone nazwy sprzętów, urządzeń oraz oprogra-
mowań komputerowych pomocnych w komunikacji. 
Dyskutowano o wielu barierach utrudniających zwy-
kłe, codzienne czynności. Prezes strzelińskiego koła 
Wiesława Grabna zachęca wszystkie osoby niedowi-
dzące do zapisywania się do koła, które ma swoją sie-
dzibę przy ul. Mickiewicza 8. Po przerwie wakacyjnej 
od połowy sierpnia dyżury pełnione będą : poniedzia-
łek godz. 8:00 - 13:00, wtorek godz. 8:00 – 14:00, śro-
da godz. 10:00-14:00 oraz czwartek godz. 8:00 - 15:00.

RED

Spotkanie członków 
Koła PZN w Strzelinie

Burmistrz Dorota Pawnuk i uczestnicy spotkania

Można już korzystać 
z boiska wielofunkcyjne-
go o sztucznej nawierzchni, 
które powstało na terenie 
Osiedla na Skarpie. Przy-
pomnijmy, że tę inwestycję 
zgłosili i wybrali do reali-
zacji mieszkańcy Strzelina 
w ramach poprzedniej edy-
cji Strzelińskiego Budżetu 
Obywatelskiego. Obiekt już 
odebrano i dopuszczono 
do użytkowania, a mieszkań-
cy Osiedla na Skarpie przy-
mierzają się do organizacji 
pikniku, podczas którego od-
będzie się oficjalne otwarcie. 
Warto przypomnieć, że nowe 
boisko nie jest jedyną w tej 
części osiedla gminną inwe-
stycją . Jeszcze w tym roku 
ze środków funduszu osie-
dlowego tuż przy boisku ma 

Informujemy, że od 27.08 do 7.09.2018 roku plano-
wany jest remont przejazdu kolejowego, usytuowane-
go na drodze powiatowej nr 3073D - ul. Szybalskiego 
w Strzelinie.  Droga łącząca ul. Ząbkowicką w Strzeli-
nie z Mikoszowem będzie w tym czasie nieprzejezdna. 
Objazd zostanie poprowadzony nastepujacą trasą: ul. 

Zamkną przejazd na ul. Szybalskiego
Ząbkowicka - rondo - ul. Dzierżoniowska - Mikoszów. 
Również przebieg, jak i rozkłady jazdy linii Strzelińskiej 
Komunikacji Publicznej nr 1 i 11 zostaną na ten czas 
zmienione. Przystanki pozostaną bez zmian. Zostanie 
jednak wstrzymany ruch kolejowy i zorganizowany  
transport zastępczy.

RED

Zgłoszenia do końca 
sierpnia

Szukają 
chętnych 
do Strzelińskiej 
Rady Seniorów

W ubiegłym numerze 
pisaliśmy o ostatniej 

sesji i zakończeniu 
pierwszej kadencji 

Strzelińskiej Rady Se-
niorów. Niedawno Bur-
mistrz Miasta i Gminy 
Strzelin ogłosił nabór 
kandydatów na człon-

ków rady kolejnej 
kadencji.

Boisko już służy mieszkańcom

Kolejny, ogólnodostępny obiekt sportowy
powstać siłownia zewnętrz-
na. Dodajmy też, że wśród 
kilkunastu propozycji zadań 
zgłoszonych do aktualnej 
edycji Strzelińskiego Budżetu 
Obywatelskiego znalazła się 
również budowa placu zabaw 
na terenie Osiedla na Skar-
pie. O tym czy taki plac po-
wstanie w 2019 r. zdecydują 
mieszkańcy miasta i gminy, 
którzy od 27 sierpnia do 7 
września 2018 r. będą wybie-
rać zadania do SBO. Boisko, 
wraz z niezbędną infrastruk-
turą, wykonało za ponad 
530 tys. zł przedsiębiorstwo 
Dabro-Bau z podświdnickiej 
Opoczki, a gmina pozyska-
ła na ten cel 140-tysięczną 
dotację z Dolnośląskiego 
Funduszu Pomocy Rozwo-
jowej 2018. Administratorem 

obiektu jest Strzelińskie Cen-
trum Sportowo-Edukacyj-
ne. Z wielofunkcyjnego bo-
iska, przystosowanego m.in. 
do gry w piłkę nożną, koszy-
kówkę i siatkówkę, można 
korzystać codziennie od rana, 
do wieczora. Osoby zaintere-
sowane grą w piłkę siatkową 
lub w tenisa ziemnego muszą 
to zgłosić administratorowi 
z jednodniowym wyprze-
dzeniem. W tym celu należy 
zadzwonić do Strzelińskiego 
Centrum Sportowo-Eduka-
cyjnego, które ma swoją sie-
dzibę w Aquaparku Granit 
(tel. 71 790 26 30). Po otrzy-
maniu takiej informacji pra-
cownicy SCSE zadbają o od-
powiednie przygotowanie 
obiektu i zamontują siatki.

RED

Boisko jest już dostępne dla mieszkańców



W  gazecie cytowano wy-
powiedź Juliana Kaczmarka 
(Klub Niezależni), który  po-
wiedział, że  „w placówce pach-
nie poważnym grzybem, które-
go gołym okiem nie widać, ale 
on się rozwija”. „W mojej ocenie 
budynek jest mocno zagrzybio-
ny. Jest rozwój pleśni i grzybów, 

Uzyskaniem dofinansowania 
było zainteresowanych sporo 
mieszkańców miasta i gminy 
Strzelin dlatego publikujemy 
komunikat strzelińskiego magi-
stratu w tej budzącej sporo emo-
cji sprawie. Burmistrz Miasta 
i Gminy Strzelin przypomina, 
że celem programu była popra-
wa jakości powietrza na terenie 
Dolnego Śląska poprzez likwi-
dację kotłów stałopalnych starej 
generacji i zmniejszenie emisji 
zanieczyszczeń z procesu ener-
getycznego spalania, głównie 
pyłów PM2,5 i PM10. W tro-
sce o jakość powietrza, którym 
oddychają mieszkańcy, gmi-
na Strzelin przystąpiła do ww. 
programu podejmując uchwa-
łę XXXIV/456/17 z dnia 27 
czerwca 2017 r. Rady Miejskiej 
Strzelina w sprawie wprowadze-
nia „Regulaminu określającego 
zasady udzielania dotacji celo-
wej ze środków budżetu Gmi-
ny Strzelin w ramach programu 
priorytetowego pn.: „Ograni-
czenie niskiej emisji na obszarze 
województwa dolnośląskiego". 

Na podstawie wspomnianej  
uchwały zbierano deklarację 
do 15.09.2017 r., aby w paź-
dzierniku 2017 roku przygo-
tować do projektu uchwały 
budżetowej na 2018 r. kwotę 
do zabezpieczenia na dofinan-
sowanie na 2018 rok.  W tym 
terminie do urzędu wpłynęło 98 
deklaracji na podstawie, których 
w listopadzie 2017 r., do Woje-
wódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wod-
nej we Wrocławiu został złożo-
ny wniosek o pożyczkę dla gmi-
ny. Finansowanie wygląda tak, 
że gmina zaciąga zobowiązania 
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Gmina i mieszkańcy zaskoczeni decyzją funduszu

Zmieniono zasady w trakcie gry
98 gospodarstw z  gminy Strzelin otrzyma w  tym roku dofinansowanie 
na wykonaną już wymianę pieców. Środki pochodzą z pożyczki, którą gmi-
na zaciągnęła w Wojewódzkim Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodar-
ki Wodnej we Wrocławiu. Niestety, kolejni zainteresowani nie mogą już li-
czyć na takie wsparcie, bo fundusz nagle i niespodziewanie, nie informując 
o takiej decyzji gmin,  zdecydował o zamknięciu programu pn. „Ogranicze-
nie niskiej emisji na obszarze województwa dolnośląskiego”.

z WFOSiGW, a następnie wy-
płaca dotację osobie fizycznej. 
Po złożeniu deklaracji należało 
wymienić piec a następnie zło-
żyć stosowny wniosek z załącz-
nikami o zwrot części ponie-
sionych kosztów do magistratu. 
23 lipca 2018 r. Gmina Strzelin 
podpisała umowę na pożyczkę 
z WFOSiGW we Wrocławiu za 
766 467,15 zł w ramach, której 
wspomniane 98 osób będzie 
miało wypłacone dofinansowa-
nie. Kwota została podzielona 
na dwie transze. Pierwsza tran-
sza wypłat, dla pierwszej grupy, 
przewidziana jest na sierpień 
2018, a  druga, na grudzień 2018.

Mieszkańcy są oburzeni
Nowe deklaracje na kolejny 

rok budżetowy, zbierane mia-
ły być wstępnie do 15.09.2018 
r. a w październiku 2018 roku 
miał być złożony drugi wniosek 
o pożyczkę do WFOSiGW we 
Wrocławiu. Niestety, pomimo 
wcześniejszych zapewnień fun-
duszu o trwałości ww. progra-
mu co najmniej do października 
2019 roku, został on niespo-
dziewanie zamknięty z dniem 
1.06.2018 r. O zakończeniu 
naboru wniosków dla gmin, 
fundusz poinformował w krót-
kim i lakonicznym komunikacie 
na swojej stronie internetowej. 
Gmina Strzelin nie otrzyma-
ła żadnej informacji na temat 
powodu zakończenia naboru 
wniosków. Nagłe zamknięcie 
dotychczasowego programu 
spowodowało, że wiele osób po-
zostało bez pomocy finansowej.  
W naszej gminie jest to ok. 70 
osób. Z wstępnego  rozeznania 
magistratu wynika, że większość 

inwestycji jest już 
zakończonych, 
z czego ponad połowę zrealizo-
wano w lokalach mieszkalnych. 
10 lipca br.  w  Urzędzie Miasta 
i Gminy w Strzelinie zorganizo-
wano spotkanie informacyjne 
z przedstawicielem WFOSiGW 
we Wrocławiu, Piotrem Nerem 
i osobami, które złożyły deklara-
cje, a nie został złożony dla nich 
wniosek o pożyczkę. Na spotka-
niu Piotr Ner m.in. potwierdził, 
że tak nagłe i niespodziewane 
zakończenie programu to de-
cyzja władz funduszu, a nie 
gminy Strzelin. Mieszkańcy nie 
kryli swojego oburzenia, bo nie-
którzy z nich ponieśli już spore 
wydatki związane z wymianą 
pieca i liczyli na otrzymanie dofi-
nansowania.  Ich pretensje są jak 
najbardziej zrozumiałe i uzasad-
nione. Przedstawiciel  WFO-
SiGW poinformował też uczest-
ników spotkania, że od września 
2018 roku, wchodzi w życie 
nowy program rządowy pn. 
„Czyste powietrze”. Więcej in-
formacji o nowym programie 
będzie można znaleźć na stro-
nie WFOSiGW we Wrocławiu. 
Gmina Strzelin wystosowała 
oficjalne pismo do  WFOSiGW, 
w którym domaga się wyjaśnień 
oraz wyczerpujących informacji, 
aby móc rzetelnie informować 
mieszkańców, którzy już doko-
nali, bądź też przygotowywali się 
do wymiany źródeł ciepła w ra-
mach programu WFOŚiGW. 

Jeśli pojawią się jakieś nowe 
informacje w tej sprawie to oczy-
wiście opublikujemy je na łamach 
„Nowin Strzelińskich”.

RED

„Nie było żadnego uzasadnienia, żeby tę analizę wykonywać” - dr.inż. Włodzimierz Kita

Ekspert potwierdza - szkoła 
całkowicie bezpieczna
W lokalnej prasie niedawno  pojawiły się informacje  o grzybie rze-
komo zagrażającym uczniom Publicznej Szkoły Podstawowej nr 3 
w Strzelinie. Takie podejrzenie zgłosił jeden z radnych.

które są zagrożeniem dla zdrowia 
dzieci przebywających w szkole”. 
Te słowa radnego, które ukazały 
się na łamach gazety wzbudziły 
zrozumiały niepokój rodziców 
uczniów i społeczności szkol-
nej, a Julian Kaczmarek, któ-
ry wyczuł rzekomego grzyba, 
zaproponował przeprowadze-

nie specjalistycznego badania 
w Publicznej Szkole Podsta-
wowej nr 3 przez eksperta 
z Uniwersytetu Przyrodnicze-
go. Burmistrz Dorota Pawnuk 
wyraziła zgodę na badania, aby 
wyjaśnić wszystkie wątpliwości. 
Okazało się, że  kategorycznie 
postawiona przez radnego teza 

zupełnie się nie potwierdziła. 
Z analizy mykologicznej, którą 
2 lipca przeprowadził w wy-
branych pomieszczeniach PSP 
nr 3 wskazany przez radnego 
Kaczmarka dr inż. Włodzi-
mierz Kita z Zakładu Fitopato-
logii i Mykologii  Uniwersytetu 
Przyrodniczego, jasno wynika, 
że uczniowie oraz  ich zanie-
pokojeni rodzice mogą spać 
spokojnie.  Zacytujmy fragment 
oficjalnego pisma dr. inż Wło-
dzimierza Kity, które wpłynęło 
do strzelińskiego magistratu. 
„W ocenianych pomieszcze-
niach nie ma żadnego, podkre-
ślam ŻADNEGO zagrożenia 
ze strony grzybów...Regułą 
jest obecność w normalnych 

warunkach do około 3500 
zarodników w 1 m sześcien-
nym powietrza...W badanych 
pomieszczeniach nie było też 
żadnego zapachu sugerują-
cego zawilgocenie, stęchliznę 
itp. Tylko w auli dość charak-
terystyczny, wyczuwalny tro-
chę, zapach potu młodzieży 
- jak w każdej szkole. Nie było 

żadnego uzasadnienia, żeby 
tę analizę wykonywać”. War-
to podkreślić, że przy badaniu 
było obecnych m.in.  dwoje 
radnych z Klubu Niezależ-
ni - Renata Dobucka i Julian 
Kaczmarek oraz zaproszony 
przez radnego dziennikarz lo-
kalnej gazety. 

RED

Temat rzekomego zagrożenia uczniów grzybem nagłośnił radny Julian Kaczmarek z Klubu 
Niezależni
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Wynikające z uchwały antysmogo-
wej ograniczenia obowiązują także 
na terenie gminy Strzelin. To ozna-
cza, że mieszkańcy  muszą zwracać 
szczególną uwagę na rodzaj i jakość  
kupowanego opału, a także pamiętać 
o ograniczeniu czasowym użytko-
wania obecnie posiadanych kotłów 
grzewczych. Uchwała i wszelkie 
zakazy z niej wynikające, związa-
ne są z szeroko rozprzestrzenioną 
kampanią ograniczania niskiej emisji 
i walki ze smogiem i jego skutkami.

Zgodnie z §7 Uchwały Nr 
XLI/1407/17 Sejmiku Wojewódz-
twa Dolnośląskiego z dnia 30 listo-
pada 2017 roku, w sprawie wprowa-
dzenia na obszarze województwa 
dolnośląskiego, z wyłączeniem 
Gminy Wrocław i uzdrowisk, ogra-
niczeń i zakazów w zakresie eksplo-
atacji instalacji, w których następuje 
spalanie paliw, od  1 lipca 2018 roku 
zakazane jest stosowanie: 

1) mułów i flotokoncentratów 
węglowych oraz mieszanek produ-
kowanych z ich wykorzystaniem,

2) węgla brunatnego oraz paliw 
stałych produkowanych z wykorzy-
staniem tego węgla,

3) węgla kamiennego w postaci 
sypkiej o uziarnieniu poniżej 3 mm,

4) biomasy stałej o wilgotności 
w stanie roboczym powyżej 20%.

od 1 lipca 2018 r. – nowo urucha-
miane kotły, piece i kominki muszą 
spełniać wymagania emisyjne dla 
cząstek stałych (pyłu): nie więcej niż 
40 mg/m3. Nie mogą również po-
siadać rusztu awaryjnego.

***
Od 1 stycznia 2024 r. na Dolnym 

Śląsku (z wyłączeniem Wrocławia 
oraz uzdrowisk) będzie obowiązywał 
zakaz użytkowania instalacji pozakla-
sowych, niespełniających wymagań 
w zakresie minimalnych standardów 
emisyjnych pyłu wg normy PN-EN 
303-5:2012. Od 1 stycznia 2028 r. 
na Dolnym Śląsku (za wyjątkiem 
Wrocławia i uzdrowisk) wejdzie 
w życie zakaz użytkowania instalacji 
niespełniających wymagań emisyjno-
ści pyłu minimum dla klasy 5 (koniec 
możliwości użytkowania instalacji 
klasy 3 i 4). Wymagania dla ekopro-
jektu są ostrzejsze niż dla klasy 5, 
stąd urządzenia spełniające standar-
dy ekoprojektu będą mogły być użyt-
kowane bezterminowo.

RED

Publikujemy listę pozytywnie zweryfi-
kowanych i dopuszczonych do głosowa-
nia projektów w ramach Strzelińskiego 
Budżetu Obywatelskiego na 2019 rok. 

Do strzelińskiego magistratu wpły-
nęło 15 projektów. Po szczegółowej 
weryfikacji 11 zostało dopuszczonych 

LISTA PROJEKTÓW DOPUSZCZONYCH DO GŁOSOWANIA  

 

PROJEKT nr 1

Tytuł projektu: Budowa drogi gminnej Muchowiec-Jegłowa działka nr 233

Wnioskodawca   - Bronisława Starczewska

Lokalizacja
projektu:

Muchowiec działka nr 233

Cele projektu:
Poprawa  komunikacji  mieszkańców  Muchowca  w  zakresie  dojazdu
rolników i mieszkańców celem dostawy zboża, zakupów nawozów 
i opału.

Opis projektu: Utwardzenie drogi materiałami kamiennymi

Uzasadnienie:
Wykonanie drogi służyć będzie mieszkańcom Muchowca oraz innym
mieszkańcom  gminy.  Wykonanie  drogi  znacznie  skróci  dojazd
mieszkańców do miejscowości na terenie gminy Przeworno. 

Szacunkowy koszt 350.000,00 zł 

PROJEKT nr 2

Tytuł projektu: Budowa placu zabaw na terenie Osiedla „na Skarpie” w Strzelinie   

Wnioskodawca   - Jerzy Wójcikiewicz

Lokalizacja
projektu:

Osiedle „na Skarpie” w Strzelinie – dz. nr 19/1 AM-36, obręb Strzelin

Cele projektu:

Celem projektu jest budowa ogólnodostępnego placu zabaw na terenie
Osiedla  „na  Skarpie”  w Strzelinie,  polegająca  na  montażu urządzeń
zabawowych oraz urządzeń tzw. małej architektury.  W konsekwencji
na  terenie  osiedla  powstanie  tzw.  centrum  integracyjno-rekreacyjne,
ponieważ  w  roku  bieżącym  zakończy  się  budowa  boiska
wielofunkcyjnego  oraz  w  ramach  środków  z  funduszu  osiedlowego
zamontowane zostaną urządzenia siłowni zewnętrznej.  

Opis projektu: Projekt dotyczący budowy placu zabaw na terenie Osiedla „na Skarpie”
w Strzelinie poprzez: przygotowanie terenu pod plac zabaw, wykonanie
stref bezpiecznych,  montaż urządzeń zabawowych, montaż obiektów
tzw. małej architektury (ławki, kosze na śmieci, tablica informacyjna
wraz z regulaminem), montaż ogrodzenia.

Uzasadnienie:

Realizacja  projektu  wzbogaci  ofertę  spędzania  wolnego  czasu  dla
najmłodszych mieszkańców strzelińskiego osiedla „na Skarpie”, jak również
wszystkich mieszkańców naszego miasta. Obiekt będzie ogólnodostępny. 
W najbliższej  okolicy nie  ma  w chwili  obecnej  porządnego placu  zabaw,
wyposażonego  w  nowoczesne  urządzenia  zabawowe.  Powstanie  takiego
miejsca ma wiele korzyści: sprzyja zacieśnianiu relacji sąsiedzkich, kształtuje
prawidłowe postawy wśród najmłodszych, zachęca zarówno dzieci, jak 
i  mrodziców do spędzania wolnego czasu na świeżym powietrzu.  Budowa
placu  zabaw  podniesie  atrakcyjność  osiedla  „na  Skarpie”,  ponieważ
sukcesywnie przybywa rodzin, a tym samym jest coraz więcej dzieci.

Szacunkowy koszt 180.000,00 zł
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PROJEKT nr 3

Tytuł projektu: JASNO TANIO EKOLOGICZNIE   

Wnioskodawca - Małgorzata Wójcik

Lokalizacja
projektu:

Wieś Gębczyce

Cele projektu:

Celem projektu jest zlikwidowanie nieoświetlonych miejsc, z których
korzystają mieszkańcy szczególnie w sezonie jesienno-zimowym gdy
szybko  zapada  zmierzch  oraz  w  godzinach  nocnych  (kradzieże,
włamania).

Opis projektu:

Projekt zakłada zakup i montaż lamp ulicznych hybrydowych solarno-
wiatrowych (latarnie uliczne jednogłowicowe z wiatrakiem typu bocian
Eco) w ilości 12 szt. oraz zlokalizowanie na działkach gminnych wg
listy: 
- dz. nr 164/1 – 2 szt.
- dz. nr 174 (na wys. 166/1 i 167) – 2 szt.
- dz. nr 192 (na wys.179 i 197) – 2 szt.
- dz. nr 207 (przy 209) – 3 szt.
- dz. nr 192 (na wys. 191 do kopalni) – 3 szt.

Uzasadnienie:

Realizacja  tego  projektu  będzie  kompleksowym  rozwiązaniem
oświetlenia  wsi  (na  terenie  należącym  do  gminy)  i służyła  będzie
wszystkim mieszkańcom Gębczyc oraz przyjezdnym. Przyczyni się do
poprawy  funkcjonalności  dróg,  zwiększy  poczucie  bezpieczeństwa
mieszkańców, poprawiając  ich  komfort  życia  oraz  troskę  o mienie
zarówno prywatne jak i gminne (poprawi doświetlenie placów zabaw 
i  terenu  rekreacyjnego).  Realizacja  tego  projektu  rozwiąże  brak
oświetlenia tam, gdzie go nie ma a jest niezbędne.

Szacunkowy koszt 123.528,00 zł

PROJEKT nr 4

Tytuł projektu: Modernizacja placu zabaw i gier Wojska Polskiego 

Wnioskodawca - Anna Koronkowska

Lokalizacja
projektu:

Teren wewnętrzny blokowy Osiedle Wojska Polskiego

Cele projektu:
Poprawa  warunków  rozwoju  zabawy  i  gier  dla  dzieci  i  młodzieży
zamieszkałej na Osiedlu i w jego pobliżu

Opis projektu:

1. Wyposażenie placu zabaw w nowe, atrakcyjne dla dzieci urządzenia
2. Wymiana ogrodzenia piaskownicy na estetyczne;
3. Wymiana kosza do gry w koszykówkę
4. Remont nawierzchni boiska asfaltowego
5. Zamontowanie słupków do gry

Uzasadnienie:

Obecny plac zabaw na Osiedlu służby do zabaw i gier dla dzieci 
i  młodzieży  zbloków  wielorodzinnych  ul.  Wojska  Polskiego,  ul.
Kościuszki, ul. G. Bella, Pl. 1-Maja, ul. Rybnej (łącznie zamieszkuje
ok. 380 osób)

Szacunkowy koszt 78.500,00 zł
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PROJEKT nr 5

Tytuł projektu: Montaż urządzenia tzw. tyrolki (linozjazdu)  

Wnioskodawca - Kamila Kisielewicz

Lokalizacja
projektu:

Park Miejski im. Armii Krajowej

Cele projektu:

Poprawa walorów estetycznych okolicy Parku Miejskiego w Strzelinie
i wzbogacenie jego przestrzeni o atrakcję turystyczną. 
Poszerzenie oferty wyposażenia służącego do zabawy dzieci, starszych
dzieci  i  młodzieży,  a  także  ich  możliwości  fizycznych  celem
wzmocnienia aktywności ruchowej i sportowej.

Opis projektu:

Urządzenie linozjazdu tzw. „tyrolka” umożliwia przemieszczanie się na
linie  z siedziskiem w  kształcie  dysku  w  powietrzu  między  dwoma
oddalonymi od siebie punktami. W jednym punkcie tzw. „startowym”
jest zamontowany podest, na którym stojące dziecko chwyta się tyrolki
umożliwiającej  zjazd  do  drugiego  punktu.  Zjazd  na  tyrolce  to
obowiązkowy  punkt  parku  linowego,  który  jest  w  sąsiedztwie   jej
lokalizacji.

Uzasadnienie:

Projekt  ma  służyć  wszystkim  mieszkańcom  Strzelina.  Poprzez
rozszerzenie strefy do rozwijania nowych umiejętności dla dzieci 
i młodzieży zwłaszcza dla starszych dzieci do 14 roku życia. Wzbogaci
ofertę spędzania wolnego czasu przez te grupy.

Szacunkowy koszt 45.000,00 zł

PROJEKT nr 6

Tytuł projektu: Wspieramy nasz dom, dom kultury! Doposażenie Strzelińskiego Ośrodka

Kultury w sprzęt umożliwiający rozwój oferty kulturalnej. 

Wnioskodawca - Mateusz Geroń

Lokalizacja
projektu:

Strzeliński Ośrodek Kultury
ul. Mickiewicza 2, 57-100 Strzelin

Cele projektu:

Głównym celem projektu jest wzrost uczestnictwa mieszkańców gminy
w wydarzeniach  i  działaniach  kulturalnych  organizowanych  przez
Strzeliński  Ośrodek  Kultury,  a  także  zapewnienie  optymalnych
warunków  dla  jego  działalności.  Dodatkowe  wyposażenie,  którego
zakup  stanowi  bezpośredni  cel  przedmiotowego  projektu,  pozwoli
rozbudować i uatrakcyjnić dotychczasową ofertę edukacyjną 
i  kulturalną  instytucji,  co  przyczyni  się  do  wzrostu  świadomości
lokalnego społeczeństwa i zaangażowania w życie kulturalne gminy, 
a pośrednio wpłynie na poprawę jakości  życia i  atrakcyjność gminy
Strzelin, jako miejsca przyjaznego do życia.

Opis projektu: W ramach przedmiotowego projektu zaplanowano zakup dodatkowego
wyposażenia  sali  widowiskowej  SOK,  które  będzie  stanowiło
uzupełnienie  istniejącego  systemu  nagłośnienia  i  oświetlenia
scenicznego i pozwoli na pełniejsze wykorzystanie możliwości 
i potencjału naszej Sali. Ponadto w ramach zadania zaplanowano zakup
fortepianu, którego pomimo licznych koncertów m.in. Samorządowej
Szkoły Muzycznej, ośrodek nie posiadania i przez to też bardzo często
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zmuszony jest wypożyczać. 
Projekt przewiduje: 
- zakup zestawu oświetleniowego; 
- zakup zestawu mikrofonów;
- zakup zestawu akcesoriów montażowych wraz z instalacją;
- zakup fortepianu

Uzasadnienie: Od  marca  2015  roku  SOK funkcjonuje  w  nowej  siedzibie.  Na  przełomie
2015/2016 ośrodek zrealizował projekt polegający na zakupie wyposażenia
do  nowej  siedziby  na  potrzeby  prowadzenia  edukacji  kulturalnej,  który
dofinansowany był ze środków Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego.
Głównym  wydatkiem  w  projekcie  był  zakup  laserowego  projektowa
kinowego DCI wraz z systemem nagłośnienia kinowego. Poza tym w ramach
projektu zakupiono podstawowy zestaw nagłośnienia estradowego 
i oświetlenia scenicznego. Przez 3 lata działalności w siedzibie ośrodka przy
ul.  Mickiewicza  2  odbyło  się  setki  wydarzeń,  w  tym również  koncertów
znanych zespołów i artystów. To właśnie przy organizacji występów gwiazd
ośrodek  miewał  problemy  ze  spełnienie  wymogów,  tzw.  Riderów
technicznych.  Zdarzało  się,  że  organizator  zmuszony  był  dopożyczać
elementy staremu nagłośnienia i oświetlenia, co wiązało się z dodatkowymi
kosztami.  Takie  sytuacje,  szczególnie  z  brakiem  elementów  oświetlenia
scenicznego, mały miejsce właśnie zawsze przy okazji organizacji występów
grup teatralnych. 
Z  efektów  realizacji  przedmiotowego  projektu  będą  korzystać  wszyscy
mieszkańcy  gminy  –  zarówno  dzieci,  młodzież,  jaki  i dorośli,  ponieważ
wszyscy oni są odbiorcami obecnej oferty kulturalnej Strzelińskiego Ośrodka
Kultury.  Zakup  sprzętu,  który  zaplanowano  w  ramach  projektu,  pozwoli
rozszerzyć ofertę kulturalną przez co, działalność SOK może stać się również
atrakcyjna dla przyjezdnych z poza gminy. 
Od  lat  jestem  aktywnym  uczestnikiem  wydarzeń  kulturalnych  na  terenie
gminy Strzelin. 
Od  lat  jestem  aktywnym  uczestnikiem  wydarzeń  kulturalnych  na  terenie
gminy Strzelin. Mam świadomość, że rok 2015, kiedy to w marcu otwarto
nową siedzibę SOK, był przełomowy w historii działalności ośrodka. Nowa
siedziba i  sala widowiskowa dały ogromną szansę na rozwój i  rozbudowę
oferty  kulturalnej.  Jednak  inwestycja,  która  trwała  kilka  lat,  pochłonęła
znaczną  kwotę  z  budżetu  gminy.  Poza  samą  siedzibą,  ze  środków
budżetowych zostały pokryte tylko niewielkie nakłady związane 
z  wyposażeniem  ośrodka.  Dzięki  środkom  z  MKiDN  udało  się  zakupić
projektor kinowy i system nagłośnienia kinowego, dzięki czemu w ośrodku
prowadzona  jest  działalność  kinowa,  o  której  tak bardzo marzyli  wszyscy
mieszkańcy  gminy.  Pozostałe  środki  zostały  przeznaczone  na  zakup
podstawowego systemu nagłośnienia i oświetlenia scenicznego. Jest to jednak
bardzo  często  sprzęt  niewystarczający  i  niespełniający  wymogów
technicznych  określonych  w  riderach  technicznych  wielu  artystów.
Dodatkowy sprzęt wypożyczany był, m.in. przy okazji organizacji koncertu
Michała  Bajora,  Kamila  Bednarka,  Katarzyny Groniec,  Czesława  Śpiewa.
Ponadto  przy  okazji  organizacji  większości  występów  teatralnych  grupy
teatralne zmuszone były do montażu dodatkowego oświetlenia scenicznego.
Sprzęt,  który  zostanie  zakupiony  w  ramach  projektu  pozwoli  znacznie
ograniczyć tego typu sytuacje. Ponadto liczę, że dzięki rozbudowie systemu
oświetlenia  przy  ośrodku  powstanie  w  końcu  grupa  teatralna,  która  na
strzelińskiej  scenie będzie pracować,  rozwijać i  prezentować mieszkańcom
swoje talenty. 
W  ramach  projektu  zaplanowano  również  zakup  fortepianu,  który  jest
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Które projekty wybiorą 
mieszkańcy? Jedenaście propozycji SBO 2019 

do głosowania. 4 niżej wymienione 
zadania nie przeszły weryfikacji i nie 
zostały dopuszczone do głosowania. 
1. Budowa boksów na pojemniki 
z odpadami komunalnymi.
2. Monitoring terenu wew. blokowego 
tzw. Osiedle Wojska Polskiego.
3. Wodny plac zabaw na basenie miejskim.

4. Przebudowa odcinka ulicy Staszica 
w Strzelinie. 

Po opublikowaniu listy rozpoczęła 
się kampania informacyjno-promo-
cyjna, w ramach której będą prezen-
towane wszystkie pozytywnie zweryfi-
kowane zadania. Od 27 sierpnia do 7 
września 2018 r. odbędzie się głosowa-

nie. Przypominamy, że każdy mieszka-
niec miasta i gminy będzie mógł oddać 
głos tylko na jeden wybrany projekt. 
Od 10 do 21 września 2018 r. zostaną 
przeliczone głosy, a ogłoszenie wyni-
ków głosowania nastąpi 30 września 
2018 r. podczas obchodów Święta 

Patrona Strzelina Michała Archanioła. 
Zadanie lub zadania, które uzyskają 
największą liczbę głosów będą realizo-
wane w 2019 roku.

Więcej informacji o SBO będziemy 
publikować na stronie internetowej www.
strzelin.pl, a także profilach społeczno-
ściowych Facebook gminy Strzelin i Strze-
lińskiego Budżetu Obywatelskiego.

RED

Uchwała antysmogowa 
już obowiązuje

Uważajmy 
co kupujemy!



Strzelina oraz przyrodą Parku Miejskiego, jego fauną i  florą.  Celem
jest także kształtowanie prawidłowych postaw proekologicznych.

Opis projektu:

Realizacja projektu ma na celu edukowanie miejscowej społeczności 
i turystów o historii, legendach, a także zabytkach Wzgórza Parkowego
– Parku Miejskiego w Strzelinie  jako jednego z głównych punktów
rekreacji szlaków Wzgórz Strzelińskich. Montaż infrastruktury: tablic,
instalacji  gier  i  zabaw  infrastrukturalnych,  ławek,  koszy  na  śmieci,
która będzie wspomagała realizację funkcji projektu: zapoznanie się 
z historią miasta Strzelina, Wzgórza Parkowego oraz ochronę przyrody 
i ziemi Parku Miejskiego w Strzelinie.  

Uzasadnienie:

Tworzenie  i  zachowanie  więzi  mieszkańców  Strzelina  uzasadnia
stworzenie ścieżki edukacyjnej przyrodniczo-historycznej na Wzgórzu
Parkowym w Strzelinie.  Na terenie  Strzelina  jest  potrzeba  szukania
rozwiązań  umożliwiających  zachowanie  tożsamości  lokalnej,
kulturowej  wśród  jej  mieszkańców  we  wszystkich  kategoriach
wiekowych,  ze  szczególnym  uwzględnieniem  dzieci  i młodzieży.
Ponadto  ścieżka  edukacyjna  przyczyni  się  do  kształtowania  postaw
proekologicznych, dążących do: ochrony środowiska i  uwrażliwienia
dzieci i młodzieży (także osób dorosłych) na potrzeby fauny i  flory
Wzgórza  Parkowego.  Ponadto  projekt  przyczyni  się  do  rozwoju
turystyki i zwiększenie atrakcyjności Strzelina.

Szacunkowy koszt 97.000,00 zł 

PROJEKT nr 10

Tytuł projektu: Zakup sprzętu medycznego dla Strzelińskiej Przychodni 

Wnioskodawca - Michał Ostrowski

Lokalizacja
projektu:

Publiczny Zakład Lecznictwa Ambulatoryjnego w Strzelinie

Cele projektu:

Celem projektu jest zakup sprzętu medycznego służącego do ratowania
zdrowia  i  życia  mieszkańców  naszej  gminy  i  powiatu.  Sprzęt
wykorzystywany będzie w odpowiednich poradniach działających przy
Publicznym Zakładzie Lecznictwa Ambulatoryjnego w Strzelinie

Opis projektu:

Proponowany sprzęt medyczny: 
1. Aparat do elektrokardiografii (EKG) 
2. Aparat do kardiotografii (KTG 
3. Fotel stomatologiczny z wyposażeniem 
4. Fotel ginekologiczny 
5. Urządzenie do badania pojemności płuc (spirometr) 
6. Aparat USG do poradni ginekologicznej 

Uzasadnienie:

W  wyniku  zakupu  sprzętu  medycznego  strzelińska  przychodnia
zwiększy  kompleksowość  oraz  poziom  usług  medycznych
świadczonych  mieszkańcom  Gminy  Strzelin  oraz  Powiatu
Strzelińskiego.  Spowoduje  to  wzrost  wskaźnika  leczenia  oraz
zwiększenie  ilości  pacjentów  przychodni  w  PZLA.  Zakup  sprzętu
pozwoli  na  zmniejszenie  problemu  dostępu  do  specjalistycznego
sprzętu medycznego na naszym terenie.

Szacunkowy koszt 169.500,00 zł

7

Strzelina oraz przyrodą Parku Miejskiego, jego fauną i  florą.  Celem
jest także kształtowanie prawidłowych postaw proekologicznych.

Opis projektu:

Realizacja projektu ma na celu edukowanie miejscowej społeczności 
i turystów o historii, legendach, a także zabytkach Wzgórza Parkowego
– Parku Miejskiego w Strzelinie  jako jednego z głównych punktów
rekreacji szlaków Wzgórz Strzelińskich. Montaż infrastruktury: tablic,
instalacji  gier  i  zabaw  infrastrukturalnych,  ławek,  koszy  na  śmieci,
która będzie wspomagała realizację funkcji projektu: zapoznanie się 
z historią miasta Strzelina, Wzgórza Parkowego oraz ochronę przyrody 
i ziemi Parku Miejskiego w Strzelinie.  

Uzasadnienie:

Tworzenie  i  zachowanie  więzi  mieszkańców  Strzelina  uzasadnia
stworzenie ścieżki edukacyjnej przyrodniczo-historycznej na Wzgórzu
Parkowym w Strzelinie.  Na terenie  Strzelina  jest  potrzeba  szukania
rozwiązań  umożliwiających  zachowanie  tożsamości  lokalnej,
kulturowej  wśród  jej  mieszkańców  we  wszystkich  kategoriach
wiekowych,  ze  szczególnym  uwzględnieniem  dzieci  i młodzieży.
Ponadto  ścieżka  edukacyjna  przyczyni  się  do  kształtowania  postaw
proekologicznych, dążących do: ochrony środowiska i  uwrażliwienia
dzieci i młodzieży (także osób dorosłych) na potrzeby fauny i  flory
Wzgórza  Parkowego.  Ponadto  projekt  przyczyni  się  do  rozwoju
turystyki i zwiększenie atrakcyjności Strzelina.

Szacunkowy koszt 97.000,00 zł 

PROJEKT nr 10

Tytuł projektu: Zakup sprzętu medycznego dla Strzelińskiej Przychodni 

Wnioskodawca - Michał Ostrowski

Lokalizacja
projektu:

Publiczny Zakład Lecznictwa Ambulatoryjnego w Strzelinie

Cele projektu:

Celem projektu jest zakup sprzętu medycznego służącego do ratowania
zdrowia  i  życia  mieszkańców  naszej  gminy  i  powiatu.  Sprzęt
wykorzystywany będzie w odpowiednich poradniach działających przy
Publicznym Zakładzie Lecznictwa Ambulatoryjnego w Strzelinie

Opis projektu:

Proponowany sprzęt medyczny: 
1. Aparat do elektrokardiografii (EKG) 
2. Aparat do kardiotografii (KTG 
3. Fotel stomatologiczny z wyposażeniem 
4. Fotel ginekologiczny 
5. Urządzenie do badania pojemności płuc (spirometr) 
6. Aparat USG do poradni ginekologicznej 

Uzasadnienie:

W  wyniku  zakupu  sprzętu  medycznego  strzelińska  przychodnia
zwiększy  kompleksowość  oraz  poziom  usług  medycznych
świadczonych  mieszkańcom  Gminy  Strzelin  oraz  Powiatu
Strzelińskiego.  Spowoduje  to  wzrost  wskaźnika  leczenia  oraz
zwiększenie  ilości  pacjentów  przychodni  w  PZLA.  Zakup  sprzętu
pozwoli  na  zmniejszenie  problemu  dostępu  do  specjalistycznego
sprzętu medycznego na naszym terenie.

Szacunkowy koszt 169.500,00 zł
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niezbędnym instrumentem, w każdym szanującym się ośrodku kultury. Brak
instrumentu  na  stanie  ośrodka  „dał  się  we  znaki”,  m.in.  przy  organizacji
koncertu Silvana Zingga – szwajcarskiego pianisty jazzowego i bluesowego,
nazywanego  światowym  ambasadorem  Boogie  Woogie  oraz  Festiwalu
Ludowe Inspiracji, do której organizatorzy zmuszeni byli wynająć sprzęt wraz
z transportem i usługą strojenia. Ponadto w Strzelinie działa Samorządowa
Szkoła Muzyczna, która również w SOK organizuje różnego rodzaju koncerty

i  wydarzenia,  podczas  których  uczniowie  klas  fortepianu  zmuszeni  są
prezentować swoje umiejętności na elektrycznym pianinie, które jest jedynym
instrumentem klawiszowym na stanie ośrodka. 
Realizacja projektu będzie kolejnym etapem rozwoju ośrodka,  który moim
zdaniem powinien być centrum działalności kulturalnej nie tylko miasta 
i gminy, ale także całego powiatu strzelińskiego.

Szacunkowy koszt 158.881,00 zł

PROJEKT nr 7

Tytuł projektu: Wykonanie ciągu pieszo-rowerowego na odcinku od ul. Wrocławskiej 

do ul. Krzepickiej w pasie zlikwidowanej linii kolejowej.    

Wnioskodawca - Damian Serwicki

Lokalizacja
projektu:

Odcinek od ul. Wrocławskiej do ul. Krzepickiej
dz. nr 1 AM-7, obręb Strzelin
dz. nr 1 AM-8, obręb Strzelin
dz. nr 71 AM-1, obręb Krzepice

Cele projektu:

Celem  projektu  jest  wykonanie  ciągu  pieszo-rowerowego,  który
przyczyni się do krzewienia kultury fizycznej w społeczeństwie oraz
promocji  zdrowego  trybu  życia.  Ponadto,  realizacja  projektu  daje
możliwość  aktywnego  spędzenia  czasu.  Stanowi  element  m.in.
infrastruktury turystycznej.

Opis projektu:
Projekt dotyczy wykonania ciągu pieszo-rowerowego na odcinku od ul.
Wrocławskiej do ul. Krzepickiej w pasie zlikwidowanej linii kolejowej
o nawierzchni bitumicznej wraz z oznakowaniem.

Uzasadnienie:

Projekt  skierowany jest  do rowerzystów, turystów i mieszkańców. Stanowi
pewne  uzupełnienie  istniejącego  ciągu  pieszo-rowerowego  w  pasie  drogi
wojewódzkiej  nr  396  na  odcinku  od  Strzelina  do  Chociwela,  który  jest
intensywnie  wykorzystywany.  Projekt  poprawi  jakość  i  bezpieczeństwo
komunikacji pieszych, rowerzystów i osób zmotoryzowanych.
Dzięki realizacji projektu: 
- poprawi się bezpieczeństwo pieszych i rowerzystów korzystających z ul.
Wrocławskiej oraz ul. Krzepickiej;
- zwiększenie atrakcyjności komunikacji rowerowo-rekreacyjnej w tym
obszarze,  dzięki  wygodniejszemu  połączeniu  z  już  istniejącą
infrastrukturą.

Szacunkowy koszt 200.000,00 zł 
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PROJEKT nr 8

Tytuł projektu: Wykonanie otwartej strefy aktywności sportowej w Parku Wschodnim 

w Strzelinie   

Wnioskodawca - Marek Dobrowolski

Lokalizacja
projektu:

Park Wschodni w Strzelinie
dz. nr 24/2 AM-17, obręb Strzelin

Cele projektu:

Celem projektu jest zagospodarowanie Parku Wschodniego 
w Strzelinie poprzez wykonanie otwartej strefy aktywności sportowej,
polegającej  na  montażu urządzeń siłowni  zewnętrznej  oraz  montażu
ławek  parkowych,  stanowiących  uzupełnienie  istniejących  już
elementów małej architektury.

Opis projektu:

Projekt  dotyczący  wykonania  otwartej  strefy  aktywności  sportowej
zlokalizowany jest w Parku Wschodnim w Strzelinie, na działce nr 24/2 AM-
17,  która  to  stanowi  własność  gminy  Strzelin.  Park  jest  miejscem
ogólnodostępnym,  z  którego  korzystają  nie  tylko  mieszkańcy  osiedla
Wschodniego,  ale  i całego  miasta.  Obecnie  na  przedmiotowej  działce
znajduje  się  również  plac  zabaw  dla  najmłodszych.  W  ramach  projektu
przewiduje się:
- niwelację terenu;
-  montaż  urządzeń  siłowni  zewnętrznej  (przykładowo:  orbitrek,  twister,
wyciąg  górny,  biegacz,  wahadło).  Ilość  urządzeń  siłowni  zewnętrznej
uzależniona jest od rozmieszczenia, tak aby wszystkie strefy bezpiecznie nie
nachodziły na siebie.
- wykonanie stref bezpiecznych z nawierzchni trawiastej tzw. rolki; 
- montaż małej architektury (ławki z oparciem, kosz na śmieci, regulamin);
- wykonie nasadzeń roślinnych.

Uzasadnienie:

Realizacja  projektu  polegającego  na  wykonaniu  otwartej  strefy
aktywności sportowej w Parku Wschodnim w Strzelinie bez wątpienia
wzbogaci  ofertę  spędzania  wolnego  czasu  dla  wszystkich  grup
wiekowych chcących w ten sposób wykorzystywać swój wolny czas.
Tworzenie  ogólnodostępnej  siłowni  zachęci  do  podjęcia  ćwiczeń
ruchowych  i  zmotywuje  do  przejścia  na  zdrowszy  tryb  życia.
Ćwiczenia na urządzeniach wpłyną korzystnie na poprawę wydolności
serca i płuc oraz stanu ogólnej kondycji fizycznej. Siłownia zewnętrzna
daje  możliwość atrakcyjnej  formy aktywności  fizycznej  na świeżym
powietrzu.

Szacunkowy koszt 80.000,00 zł

PROJEKT nr 9

Tytuł  projektu:  Wykonanie  ścieżki  edukacyjnej  przyrodniczo-historycznej  Wzgórza

Parkowego

Wnioskodawca - Tomasz Duszyński

Lokalizacja
projektu:

Park Miejski im. Armii Krajowej w Strzelinie – Wzgórze Parkowe

Cele projektu: Głównym  celem  projektu  jest  edukacja  społeczności  lokalnej  oraz
turystów  ze  szczególnym  uwzględnieniem  grup  dzieci  i  młodzieży.
Umożliwienie zapoznania się z historią Wzgórza Parkowego i miasta
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PROJEKT nr 11

Tytuł projektu: Zakup wyposażenia do zaplecza kuchennego dla świetlicy wiejskiej 

w Białym Kościele   

Wnioskodawca - Franciszek Cygal

Lokalizacja
projektu:

Biały Kościół

Cele projektu: Poprawa funkcjonalności świetlicy wiejskiej

Opis projektu:

Zakup wyposażenia do zaplecza kuchennego dla świetlicy wiejskiej 
w  Białym  Kościele.  Zakup  kuchni  6-palnikowa  z  piekarnikiem
elektrycznym,  patelnie  elektryczną,  chłodnia/szafa  chłodnicza,
zmywarka do naczyń, meble kuchenne, zlewozmywak gastronomiczny,
naczynia kuchenne, regały, sprzęt AGD.

Uzasadnienie:

W miejscowości Biały Kościół znajduje się świetlica wiejska, w której
odbywa się wiele imprez kulturalno-rozrywkowych takich jak: dzień
kobiet,  dożynki,  mikołajki,  festyny  i turnieje,  itp.  Na  świetlicy
organizowane  są  również  imprezy  okolicznościowe  tj.  wesela,
komunie, urodziny, rocznice, stypy. W Białym Kościele prężnie działa
Koło Gospodyń Wiejskich, które swoje wypieki i produkty kulinarne
prezentuje na jarmarkach bożonarodzeniowych i wielkanocnych oraz
dożynkach w Strzelinie i Wrocławiu. Koło swoimi wypiekami wspiera
wszelkie  akcje  charytatywne  jakie  odbywają  się  na  terenie  gminy
Strzelin.  Zakup  w/w  sprzętu  poprawiłby  funkcjonalność  świetlicy
wiejskiej  oraz  stworzyłby  większe  możliwości  dla  KGW.  Należy
dodać,  że  ze  świetlicy  korzystają  mieszkańcy  całej  gminy.  Obecne
wyposażenie  zaplecza  jest  stare  i niefunkcjonalne,  w  znacznej
większości nie nadaje się do użytkowania.

Szacunkowy koszt 37.600,00 zł
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Na polach trwają żniwa. Za na-
szym pośrednictwem Komenda 
Powiatowa Państwowej Straży Po-
żarnej w Strzelinie apeluje o nie-
wypalanie ściernisk. W ostatnim 
czasie strażacy z naszego powiatu 
otrzymują sporo zgłoszeń dotyczą-
cych pożarów ściernisk i nieużyt-
ków rolnych. Niestety, większość 
z nich to celowe podpalenia. Z tym 

Kpt. Jarosław Łuczak z KPPSP w Strzelinie apeluje 
o niewypalanie ściernisk na polach

Strażacy otrzymują sporo zgłoszeń dotyczących pożarów ściernisk i nieużytków rolnych (fot. ilustracyjna)

Wypalanie nie daje żadnych korzyści, a wręcz przeciwnie 

Szkodzi glebie, stwarza zagrożenie

problemem co roku bezskutecznie 
walczą nie tylko nasze jednostki, 
ale także straż pożarna w całym 
kraju. – W społeczeństwie poku-
tuje błędne przekonanie, że wy-
palanie jest korzystne dla gleby 
i późniejszej wegetacji roślin. 
Tymczasem z opinii naukowców 
wynika, że spalona ziemia się 
wyjaławia, a nie użyźnia. Takie 

działanie nie jest żadnym sposo-
bem odnawiania gleby – zauwa-
ża kpt. Jarosław Łuczak z KP PSP 
w Strzelinie. – Często w tego typu 
działaniach (pożary nieużytków 
rolnych-red.) zaangażowana 
jest duża ilość strażaków. Jeśli 
w tym momencie ktoś będzie 
potrzebował pomocy, to czas 
dojazdu strażaków może się wy-
dłużyć – dodaje. O tym jak ogień 
może być niebezpieczny, nie trzeba 
nikogo przekonywać. Zwłaszcza 
w upalny suchy okres. – W takich 
warunkach ogień bardzo łatwo 
się rozprzestrzenia. Zdarzają 
się przypadki, że pożar obejmu-
je sąsiadujące zboża. Podczas 
wielu wyjazdów występuje bez-
pośrednie zagrożenie dla lasów 
czy budynków. Dlatego apelu-
ję do wszystkich mieszkańców 
i rolników, by unikać pożarów 
związanych z corocznym wy-
palaniem ściernisk – przekonuje 
Łuczak. 

***
Warto również podkreślić, że wy-

jazdy strażaków do takich akcji wią-
żą się ze sporymi kosztami (m.in. 
paliwo, cena za wodę, ekwiwalenty 
dla ochotników). Jak wynika z obli-
czeń KP PSP w Strzelinie w ciągu 
roku takie interwencje mogą po-
chłaniać nawet ponad 100 tysięcy 
złotych. 

***
W wielu tego typu przypadkach 

bardzo trudno jest ustalić spraw-
cę podpalenia, bo zazwyczaj, gdy 
strażacy przyjeżdżają na miejsce, 
takiego delikwenta już nie ma. 
Warto jednak zauważyć, że ustawa 
o ochronie przyrody z 2004 r. okre-
śla, iż zabrania się wypalania łąk, pa-
stwisk, nieużytków, rowów, pasów 
przydrożnych, szlaków kolejowych 
oraz trzcinowisk i szuwarów. Za 
to grozi kara aresztu lub grzywny. 
Jeśli natomiast wypalanie spowodu-
je pożar lub stworzy bezpośrednie 
niebezpieczeństwo dla ludzi, zwie-
rząt czy roślinności, wtedy ten czyn 
traktowany jest jako przestępstwo. 
Takiej osobie grozi nawet do 10 lat 
pozbawienia wolności. 

Jakub Olejnik
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Do urzędu wpłynęło 51 
wniosków poszkodowanych 
rolników. Od 10 lipca komi-
sja rozpoczęła szacowanie 
strat w uprawach spowodo-
wanych suszą. Obecnie trwa 
sporządzanie protokołów  
z oszacowania zakresu i wy-
sokości szkód.

Aby rolnicy mogli uzyskać 
pomoc publiczną w formie 
dopłat do oprocentowania 
kredytów na wznowienie 

15 czerwca 2018 r. Sejm RP, a 13 lipca 2018 r. Senat RP uchwa-
liły ustawę o zmianie ustawy – Prawo łowieckie oraz niektórych 
innych ustaw, w której zmieniono między innymi art. 46 ust 2 pkt 
Przypomnijmy, że ten budzący wiele kontrowersji przepis od 1 
kwietnia 2018 r. nakładał na przedstawicieli organu wykonawcze-
go jednostek pomocniczych w gminach obowiązek szacowania 
szkód w uprawach i płodach rolnych wyrządzonych przez dziką 
zwierzynę: dziki, jelenie, łosie, daniele i sarny.

Obecna zmiana ustawy przewiduje, że szacowaniem ww. szkód 
zajmą się przedstawiciele ośrodków doradztwa rolniczego oraz 
przedstawiciele dzierżawcy albo zarządcy obwodów łowieckich.

Zmiana ustawy w tym zakresie z pewnością ucieszyła wszyst-
kich sołtysów, którym narzucono nowe, czasochłonne, kosztow-
ne i wymagające specjalistycznej wiedzy, obowiązki

Samorządy przesyłały liczne apele o zmianę zapisów ustawy. 
Tak uczyniła również Rada Miejska Strzelina, która  na wniosek 
burmistrz Doroty Pawnuk, podjęła uchwałę Nr XLVII/629/18  
z dnia 29 maja 2018 r. w sprawie podjęcia apelu dotyczącego 
zmiany ustawy Prawo łowieckie.

Obecnie ustawa oczekuje na podpis Prezydenta RP Andrzeja Dudy.
RED

W wyniku przebudowy po-
wstanie ponad sto nowych 
stanowisk handlowych różne-
go rodzaju i o różnych para-
metrach technicznych. Będą 
to stanowiska m.in.: „samo-
chodowe”, „pod wiatą”, „pod 
zadaszeniem”, „bez zadasze-
nia” itp. Utwardzone zostaną 
kostką brukową wszystkie 
nawierzchnie nowego pla-
cu targowego, zarówno po-
wierzchnie pod stanowiskami 
handlowymi, jak również ciągi 
pieszojezdne (drogi wewnętrz-
ne i alejki pomiędzy stanowi-
skami). Wykonane zostaną 
także niezbędne instalacje: ka-
nalizacja burzowa, instalacje 
elektryczne i oświetlenie, punkt 
czerpania wody itp. Zmoderni-
zowana będzie część budynku, 
w której mieszczą się urządze-
nia sanitarno-higieniczne. 

Oddanie placu targowego 
na prowadzenie działalności 
handlowej, planowane jest we 
wrześniu 2018 roku. Termin 
uzależniony jest od czynno-
ści związanych z odbiorem 
robót budowlano-montażo-
wych wykonanych na obiekcie 
oraz uzyskaniem pozwolenia 
na użytkowanie. Po tych czyn-

Straty są dotkliwe Komisja szacowała szkody
Tegoroczna susza mocno 
dała się we znaki rolni-
kom. Jej skutki szaco-
wała w  lipcu specjalna 
gminna komisja powoła-
na 5 lipca 2018 r. przez 
Wojewodę Dolnośląskie-
go. W  jej składzie  byli 
m.in. urzędnicy strzeliń-
skiego magistratu.

produkcji, poziom szkód 
określony w procentach musi 
być wyższy niż 30% średniej 
rocznej produkcji rolnej w go-
spodarstwie rolnym lub dziale 
specjalnym produkcji rolnej 
z trzech lat, poprzedzających 
rok, w których wystąpiły 
szkody lub średniej z trzech 
lat w okresie pięcioletnim po-
przedzającym rok, w którym 
wystąpiły szkody, z pominię-
ciem roku o najwyższej i naj-
niższej wielkości produkcji.

Kredyty na wznowienie 
produkcji w gospodarstwach 
rolnych i działach specjalnych 
produkcji rolnej są udzielane 
bezpośrednio po wystąpieniu 
szkód spowodowanych nieko-
rzystnymi zjawiskami atmosfe-
rycznymi, tj. w najbliższym cy-
klu produkcyjnych i nie później 
niż 12 miesięcy od daty osza-

cowania szkód przez komisję 
powołaną przez wojewodę.

 O udzielenie kredytu 
na wznowienie produkcji mogą 
się również ubiegać rolnicy, 
których szkody wyniosły poni-
żej 30%, jednak nie otrzymają 
oni dopłat do oprocentowania.

Ponadto poszkodowa-
ni mogą ubiegać się o ulgi 
w opłacaniu bieżących skła-
dek na ubezpieczenie spo-
łeczne oraz regulowaniu zale-
głości z tego tytułu w formie 
odraczania terminu płatno-
ści składek i rozkładania ich 
na dogodne raty, na indywi-
dualny wniosek rolnika. Rol-
nicy mogą także ubiegać się 
o zmianę dotychczasowych 
warunków spłat należności 
z tytułu zadłużenia oraz uma-
rzanie w całości lub części bie-
żących składek;

Kolejną formą pomocy 
są odroczenia w płatnościach 
z tytułu umów sprzedaży 
i dzierżawy bez stosowania 
opłat i odsetek za okres od-
roczenia oraz ulg w opłatach 
czynszu dzierżawnego wno-
szonego przez producentów 
rolnych, stosowanych przez 
Krajowy Ośrodek Wsparcia 
Rolnictwa. Poszkodowani rol-
nicy mogą ubiegać się o ulgi 
w opłatach podatku rolnego 
i podatku od nieruchomości.

Agencja Restrukturyza-
cji i Modernizacji Rolnictwa 
może przyznać pomoc na ope-
racje w ramach poddziałania 
„Wsparcie inwestycji w od-
twarzanie gruntów rolnych 
i przywracanie potencjału 
produkcji rolnej zniszczonego 
w wyniku klęsk żywiołowych, 
niekorzystnych zjawisk klima-
tycznych i katastrof ” objętego 
PROW 2014-2020.

RED

Nieżyciowe przepisy będą zmienione

Protesty przyniosły efekt
Mocno krytykowane przepisy prawa łowieckiego 
nakładające na  sołtysów obowiązek szacowania 
szkód w  uprawach dokonanych przez dzikie zwie-
rzęta mają zostać wkrótce zmienione. Szacowaniem 
będą się zajmować koła łowieckie oraz pracownicy 
wojewódzkich ośrodków doradztwa rolniczego.

Ponad 100 stanowisk 
do dyspozycji Przebudowa targowiska na finiszu

Kończy się przebudo-
wa II część Targowiska 
Miejskiego w Strzelinie. 
To inwestycja prowadzo-
na przez Gminę Strzelin 
przy dużym wsparciu 
środków unijnych z pro-
gramu „Mój Rynek”. 

nościach wykonane muszą być 
również niezbędne prace zwią-
zane z przygotowaniem stano-
wisk do prowadzenia handlu 
wraz z ich właściwym oznako-
waniem.

Opłaty i zasady
Wszystkie nowo wybudo-

wane stanowiska handlowe 
podlegać będą rezerwacji. 
Opracowany jest już regula-
min rezerwacji miejsc (stano-
wisk) handlowych na terenie 
placu. Zawiera on zasady 
i warunki korzystania ze sta-
nowisk handlowych i innych 
urządzeń na placu targowym. 
Rezerwacja stanowisk handlo-
wych będzie płatna. Zapropo-
nowane opłaty będą w wyso-
kości podobnej do tych, które 
obowiązują na terenie placu 
targowego. Oprócz opłaty 
„rezerwacyjnej” handlowcy 
zobowiązani będą do wnosze-
nia opłaty targowej za każdy 
dzień targowy, w którym bę-
dzie prowadzona sprzedaż. 
Kwota będzie zgodna z cenni-
kiem opłat targowych ustalo-
nym Uchwałą Rady Miejskiej 
Strzelina z  26 marca 2013 r. 
w sprawie określenia zasad 
ustalenia i poboru w drodze 
inkasa oraz terminu płatno-
ści i wysokości stawek opłaty 
na terenie Gminy Strzelin,  
która jest należna z chwilą 
przystąpienia do wykonywa-
nia sprzedaży na targowisku. 
Przykładowo wysokość tej 
opłaty za korzystanie ze sta-

nowisk „samochodowego” 
o pow. 28 m² wynosić będzie 
40 zł, a za stanowisko „pod 
wiatą” o pow.  13,5 m² - 30 zł.

W związku z tym, że nowy 
plac targowy realizowany jest 
w znacznej części ze środków 
unijnych, samorząd gmin-
ny jako beneficjent przyjął 
na siebie pewne zobowią-
zania w zakresie organizacji 
handlu, m.in.: wydzielenie 
z ogólnej ilości nowo wybu-
dowanych stanowisk handlo-
wych ponad sześćdziesięciu 
stanowisk różnych rodza-
jów, na prowadzenie tylko 
sprzedaży produktów rolno-
-spożywczych (z tej liczby 7 
stanowisk przeznaczonych 
będzie wyłącznie dla sprze-
dających produkty rolno-
-spożywcze wyprodukowane 
w systemie rolnictwa ekolo-
gicznego); wydzielenie 7 sta-
nowisk handlowych  „samo-
chodowych” i przeznaczenie 
ich do sprzedaży przetworów 
z mięsa, wędlin i wyrobów 
garmażeryjnych samochodów 
specjalistycznych; przyznanie 
handlowcom prowadzącym 

działalność handlową na za-
rezerwowanych stanowiskach 
handlowych w zakresie sprze-
daży produktów rolno-spo-
żywczych ulgi w miesięcznej 
opłacie za rezerwację stano-
wiska. Zmianie ulegnie więc 
organizacja handlu na terenie 
całego Targowiska Miejskiego 
w Strzelinie. Polegać ona bę-
dzie na przeniesieniu wszyst-
kich  prowadzących handel 
produktami rolno-spożywczy-
mi na terenie dotychczasowe-
go placu targowego na stano-
wiska handlowe znajdujące się 
nowym placu. 

Pozostałe stanowiska han-
dlowe na nowym placu tar-
gowy przeznaczone będą 
do rezerwacji dla podmiotów 
gospodarczych prowadzących 
działalność handlową artyku-
łami: przemysłowymi, chemią 
gospodarczą, tekstylnymi, 
obuwiem itp. W pierwszej 
kolejności z rezerwacji skorzy-
stają handlowcy prowadzący 
obecnie swoją działalność 
na zastępczych stanowiskach 
handlowych przed obiektami 
sportowo-rekreacyjnym przy 

ul. Okulickiego 10 w Strzeli-
nie, którzy zostali tam prze-
niesieni w lutym w związku 
z przebudową targowiska. 

Administrator targowiska 
(Centrum Usług Komunal-
nych i Technicznych w Strze-
linie) planuje rozpocząć 
przyjmowanie wniosków 
od handlowców na rezer-
wację stanowisk w drugiej 
połowie lipca. Ustalenie 
kandydatów na rezerwację 
miejsc nastąpi w postępowa-
niu konkurencyjnym w for-
mie „publicznego losowania” 
zgłoszonych ofert, które 
zorganizuje i przeprowadzi 
CUKiT. 

W pierwszej kolejności pla-
nowane jest przeprowadzenie 
losowania na przydzielenie 
stanowisk dla handlowców 
prowadzących sprzedaż pro-
duktów rolno-spożywczych. 
Do uczestniczenia w tej fazie 
postępowania dopuszczone 
będą  jedynie wnioski osób, 
które dotychczas prowadziły 
swoją działalność handlową 
w zakresie sprzedaży produk-
tów rolno-spożywczych i po-

siadały rezerwację stanowisk 
na dotychczasowym placu 
targowym, a także na tere-
nach przyległych do Targo-
wiska Miejskiego oraz pod-
mioty prowadzące handel 
z przetworów z mięsa, wędlin 
i wyrobów garmażeryjnych 
z samochodów specjalistycz-
nych na zastępczych stano-
wiskach handlowych przed 
obiektami sportowo-rekre-
acyjnym przy ul. Okulickiego 
w Strzelinie. W drugiej kolej-
ności przeprowadzone zosta-
nie losowanie na rezerwację 
pozostałych miejsc handlo-
wych. W tej fazie postępo-
wania dopuszczone będą  
wnioski podmiotów gospo-
darczych, które dotychczas 
prowadziły swoją działal-
ność handlową w zakresie 
sprzedaży pozostałych ar-
tykułów tj.: przemysłowy-
mi, tekstylnymi, obuwiem, 
chemią gospodarczą itp. 
na tymczasowym tere-
nie  urządzonym czasowo 
na parkingach i trawnikach 
przed obiektami sporto-
wo-rekreacyjnymi wzdłuż 
ul. Okulickiego w Strzeli-
nie i które posiadały umowy 
na rezerwację zastępczych 
stanowisk handlowych.

***
O szczegółach związanych 

z wdrożeniem zasad, warun-
ków i terminów dotyczących 
naboru kandydatów na nowe 
miejsca handlowe handlowcy 
zainteresowani pozyskaniem 
tych miejsc, zostaną poinfor-
mowania osobnymi komuni-
katami i stosownymi ogło-
szeniami o wszczęciu tych 
procedur.

M. Partyka

Prace na targowisku powoli dobiegają końca
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W poprzednim numerze 
„Nowin Strzelińskich” pisali-
śmy o ruszającej rekultywacji 
dawnego, nieczynnego składo-
wiska odpadów w Wąwolnicy. 
Okazuje się, że nie jest to je-
dyna inwestycja, która będzie 
realizowana na tym obiekcie.

Na terenie nieczynnego 
składowiska funkcjonuje 
obecnie stacja przeładun-
kowa należąca do Zakładu 
Gospodarowania Odpadami 

Strzeliński samorząd może 
się pochwalić wysoką skutecz-
nością w pozyskiwaniu ze-
wnętrznych środków. Niedaw-
no gmina Strzelin kolejny raz 
sięgnęła po unijne pieniądze.

Efektem tego będzie nowa 
siłownia zewnętrzna w na-
szym parku miejskim, któ-
ra powstanie tam w 2019 
roku, w ramach projektu 
pn. „Budowa otwartej stre-
fy aktywności sportowej 
w Parku Miejskim im. Armii 
Krajowej”. Zadanie zostało 
wybrane do dofinansowania 
na posiedzeniu Organu De-
cyzyjnego Rady Programo-
wej Stowarzyszenia Lokalna 
Grupa Działania Gromnik. 
To właśnie za pośrednic-

Przypominamy, że wciąż istnieje możliwość za-
kupu cegiełek na budowę pomnika legionisty, który 
jeszcze w tym roku ma powstać na skwerze przy ul. 
Rybnej (za Bankiem Zachodnim WBK).  O jego bu-
dowę zabiega Społeczny Komitet Budowy Pomnika 
„100-lecia Odzyskania Niepodległości Polski” z sie-
dzibą w Strzelinie, a uroczyste odsłonięcie pomni-
ka ma być kulminacyjnym momentem  obchodów 
tej wyjątkowej rocznicy. Cegiełki o 10, 20, 50 i 100 
złotowych nominałach można nabyć w Strzelińskim 
Ośrodku Kultury (w godzinach pracy ośrodka). 
Członkowie komitetu nie ukrywają, że bardzo liczą 
na pozytywny odzew ze strony lokalnych przed-
siębiorstw, instytucji oraz samych mieszkańców. 
Redakcja „Nowin Strzelińskich” gorąco zachęca 
do nabywania cegiełek i wsparcia tej szczytnej akcji. 

RED

Tak wygląda cegiełka o nominale 20 zł

Cegiełki do nabycia w Strzelińskim Ośrodku Kultury

Wesprzyj budowę 
pomnika legionisty

Szanowni Państwo,
Od kilku lat mieszkańcy Strzelina i jego okolic skarżą się na uporczywy odór towarzyszący działal-

ności naszej cukrowni. Władze gminy Strzelin regularnie proszą o kontrole  Wojewódzkiego Inspektora 
Ochrony Środowiska we Wrocławiu oraz apelują do władz właściciela cukrowni - koncernu Südzucker 
o rozwiązanie problemu. Gmina Strzelin skorzystała już ze wszystkich możliwości, jakie w tej kwestii 
daje polskie prawo. Niestety, w świetle obowiązujących przepisów, lokalny samorząd gminny obecnie  nie 
ma żadnych skutecznych narzędzi prawnych, aby samodzielnie rozwiązać ten uciążliwy dla mieszkań-
ców  problem. W Polsce  ciągle  brakuje  przepisów  w  zakresie  emisji  uciążliwych  odorów,  a  prace  nad 
zapowiadaną od  lat ustawą odorową nadal  trwają. Zapisane, w ustawie Prawo Ochrony Środowiska, 
normy w zakresie emisji szkodliwych substancji do powietrza, niestety, nie obejmują  odorów.  To sprawia, 
że firmy generujące tego typu uciążliwości mogą w naszym kraju nadal „spać spokojnie” i nie obawiać się 
jakichkolwiek  sankcji.
Przypominam, że organami ochrony środowiska są w Polsce marszałek województwa, starosta powia-

towy i wojewódzki inspektor ochrony środowiska. 
W przypadku cukrowni  organem ochrony środowiska jest Starosta Strzeliński, a organem kontrol-

nym w zakresie emisji, przestrzegania wydanych zezwoleń i oddziaływania na środowisko - Wojewódzki 
Inspektor Ochrony Środowiska we Wrocławiu. I to właśnie te dwie instytucje, a nie gmina, mają real-
ne możliwości wpływu na kwestie związane oddziaływaniem zakładu na środowisko. Gmina Strzelin 
zwyczajnie nie może wydawać żadnych zezwoleń  i kontrolować  lokalnych zakładów w zakresie prze-
strzegania przepisów dotyczących oddziaływania na środowisko (m.in. emisji odoru). Warto podkreślić, 
że burmistrz jest organem ochrony środowiska jedynie w przypadku zwykłego korzystania ze środowiska, 
przez osoby fizyczne nieprowadzące działalności gospodarczej, co warunkuje  art. 378 ust. 3 ww. ustawy 
Prawo Ochrony Środowiska. To oznacza, że burmistrz może ukarać zwykłego mieszkańca, ale nie może 
wszcząć postępowania administracyjnego oraz wy-
ciągnąć  jakichkolwiek  sankcji  wobec  zakładu, 
uciążliwego zapachowo dla lokalnej społeczności.
Mocno ubolewam nad tym, że nie brakuje nieuczci-

wych osób, które z czysto politycznych pobudek, pró-
bują  obarczać gminę odpowiedzialnością za ten stan 
rzeczy. Takie osoby najczęściej mówią, że burmistrz 
i rada miejska nic w tej kwestii nie robią, świadomie 
wprowadzając mieszkańców w błąd. Takie działania 
to najczęściej cyniczne próby zbicia kapitału politycz-
nego, w żaden sposób nie przyczyniające się do rozwią-
zania problemu. Wspomniane osoby najczęściej znają 
przepisy i doskonale zdają sobie sprawę z ograniczo-
nych, przez brak odpowiednich przepisów, możliwości 
gminy. Wiedzą  też, że burmistrz nie może nałożyć 
żadnej kary czy zamknąć uciążliwego zakładu, ale 
od lat zwyczajnie oszukują mniej świadomych miesz-
kańców.  Skupiając  się  na  atakowaniu  i  oczernia-
niu gminy ci  ludzie oczywiście sami nie interweniują 
u właściwych organów.
Fakty są takie, że bez zmiany przepisów na szcze-

blu centralnym i wprowadzenia skutecznego prawa, 
nic się w tej kwestii nie zmieni. Pozostaje wiara w to, 
że prace nad ustawą odorową wreszcie się zakończą, 
a nowe rozwiązania prawne pozwolą  samorządom 
i innym instytucjom na skuteczne działanie i ochro-
nę  mieszkańców  przed  negatywnymi  skutkami 
funkcjonowania zakładów przemysłowych.   

Burmistrz Miasta i Gminy Strzelin
Dorota Pawnuk

W parku powstanie otwarta strefa aktywności sportowej

Gminny projekt pierwszy na liście
twem tej organizacji i przy jej 
wsparciu nasz samorząd po-
zyskał środki na budowę stre-
fy, która wzbogaci sportowo-
-rekreacyjną infrastrukturę 
Parku Miejskiego im. Armii 
Krajowej.  Grant pozyska-
no dzięki poddziałaniu 19.2. 
„Wsparcie na wdrażanie ope-
racji w ramach strategii roz-
woju lokalnego kierowanego 
przez społeczność”, realizo-
wanemu w zakresie operacji 
„Rozwój infrastruktury tu-
rystycznej lub rekreacyjnej” 
Programu Rozwoju Obsza-
rów Wiejskich. Warto pod-
kreślić, że wniosek gminy 
Strzelin uzyskał najwyższą 
liczbę punktów i zajął pierw-
sze miejsce na liście operacji 

wybranych do dofinanso-
wania. Na budowę strefy 
aktywności gmina Strzelin 
otrzyma ze środków UE  
ponad 22 tys. zł, a całkowitą 
wartość inwestycji oszaco-
wano na ponad 40 tys. zł.

Otwartą strefę aktywności 
sportowej, która powsta-
nie w sąsiedztwie parku li-
nowego i nowego boiska 
sportowego, utworzą takie 
urządzenia jak: orbitrek, twi-
ster, wyciąg górny, biegacz, 
wahadło, podciąg nóg, stół 
do tenisa stołowego. Obiekt 
zostanie też wyposażony 
w ławki, kosz na śmieci i sto-
jak na rowery. Korzystanie 
ze strefy będzie oczywiście 
bezpłatne.

RED

Stacja przeładunkowa do przebudowy

ZGO Gać inwestuje w Wąwolnicy

Gać. Firma, do której trafia-
ją m.in. odpady komunalne 
z gminy Strzelin, przymierza 
się do poważnej inwestycji, 
którą będzie przebudowa sta-
cji przeładunkowej.  Pierwsze 
działania ma już zresztą za 
sobą.  Całkiem niedawno  wy-
konano tam nowy wodociąg, 
a prace kosztowały 150 tys. 
zł. W 2018 roku ma zostać 
wykonany remont budynku 
warsztatowo-socjalno-biuro-

wego stacji przeładunkowej. 
Jak informuje prezes ZGO 
Gać Jacek Październik jest 
już gotowa koncepcja prze-
budowy stacji, a obecnie za-
kład  jest na etapie wyłaniania 
projektanta. 

Więcej informacji o pla-
nach ZGO Gać wobec stacji 
przeładunkowej i rekultywa-
cji składowiska opublikujemy 
na łamach jednego z kolej-
nych numerów naszej gazety.

RED

Stacja przeładunkowa w Wąwolnicy



W środę, 18 lipca w Strzelińskim Ośrodku Kultury odbyło się spotkanie dotyczące 
uruchomionej Strzelińskiej Komunikacji Publicznej. Zainicjowane zostało przez strze-
liński oddział Polskiego Związku Emerytów, Rencistów i Inwalidów. Celem spotkania 
było wyjaśnienie seniorom zasad funkcjonowania komunikacji miejskiej oraz podmiej-
skiej, a także korzystania z jeżdżących autobusów. Wszystkie nurtujące kwestie wyjaśnił 
Bartosz Szydziak, którego firma Daniel Przewozy Autokarowe ze Strzelina jest opera-
torem komunikacji. Zachęcamy do lektury wywiadu z panem Bartoszem, który można 
przeczytać po prawej stronie.

JO

Wyjaśnił nurtujące kwestie

Niedawno ruszyły prace na ul. Św. Floriana
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Seniorzy zadawali pytania dotyczące uruchomionej Strzelińskiej Komunikacji Publicznej

Irena Auguścik ze Strzelina:

- Jeszcze nie korzystałam ze Strzelińskiej Komu-
nikacji Publicznej, ale widzę, że autobusy na okrą-
gło jeżdżą. Bardzo podoba mi się ten pomysł. Lu-
dzie mają możliwość dojazdu w wiele miejsc, np. 
na targowisko. Niedługo sama przekonam się jak 
jeździ się autobusami, gdyż mam zamiar pojechać 
do koleżanki do Żeleźnika.

Edyta Krause z Gęsińca:

- To super rozwiązanie. Nie miałam jeszcze oka-
zji przejechać się autobusem, bo używam samo-
chodu, ale sporo osób nie ma takiej możliwości 
i dotychczas musiało czekać, aż ktoś ich zawiezie 
w konkretne miejsce. Myślę, że czasami będę ko-
rzystać z komunikacji, żeby podjechać np. do ko-
leżanki. Bardzo dobre jest także to, że autobusami 

W pierwszej kolejności przybliżono zasady 
korzystania przez gminne jednostki pomoc-
nicze z pomocy osadzonych w strzelińskim 
zakładzie karnym. Reprezentanci naszego 
ZK poinformowali, że osadzeni mogą wspie-
rać sołectwa głównie w weekendy, a takie 
potrzeby trzeba wcześniej zgłosić w gminie. 
Warto podkreślić, że nasze sołectwa w po-
przednich latach intensywnie korzystały z tej 
formy współpracy, a osadzeni w strzelińskim 
zakładzie karnym wykonali m.in. wiele prac 
porządkowych. O pierwszych tygodniach 
funkcjonowania uruchomionej 2 lipca Strze-
lińskiej Komunikacji Publicznej mówił jej 
operator Bartosz Szydziak. Przyznał, że jeśli 
chodzi o liczbę pasażerów, to jest lepiej niż 
przewidywał. Dodał, że największym zainte-
resowaniem cieszą się kursy do największego 
sołectwa gminy Strzelin – Kuropatnika, a spo-
ro osób starszych zgłaszało problemy z ko-
rzystaniem z rozkładów jazdy. Dla wyjaśnienia 
tych niejasności wspólnie z władzami strzeliń-
skiego oddziału Polskiego Związku Emery-
tów, Rencistów i Inwalidów zorganizowano 
specjalne spotkanie informacyjne. Bartosz 
Szydziak podkreślił też, że przystanki SKP 
mają status przystanku na żądanie i kierowca 
zatrzymuje się przy nich tylko wtedy, kiedy wi-
dzi chętnego do jazdy pasażera. Przypomniał 
też, że rozkłady w obecnym kształcie będą 
obowiązywać do końca wakacji.

Wybiorą najładniejszy wieniec
 O zaplanowanych na 1 września dożyn-

kach gminnych szerzej poinformował dyrek-
tor Strzelińskiego Ośrodka Kultury Dariusz 
Stępień. Zachęcił sołtysów do udziału w pre-
zentacji tradycyjnych wieńców dożynkowych. 
W tym roku przewidziano również konkurs 
na najpiękniejszy wieniec z atrakcyjnymi na-
grodami finansowymi. 

Członek zarządu Strzelińskiego Centrum 
Sportowo-Edukacyjnego Jerzy Put przedsta-
wił bogaty program sportowych wydarzeń 
oraz serdecznie zaprosił zgromadzonych 
na Galę Piosenki Disco-Polo, która odbę-
dzie się już w sobotę, 28 lipca w Ośrodku 
Wypoczynkowym „Nad Stawami” w Białym 
Kościele. Wydarzenie rozpocznie się o godz. 
17.00, a bilet wstępu ma kosztować 7 zł. Za 

W spotkaniu licznie uczestniczyli sołtysi

„To strzał w dziesiątkę”

Mieszkańcy ocenili komunikację publiczną
Zapytaliśmy kilku mieszkańców napotkanych na ulicach miasta o opinie w sprawie urucho-
mionej niedawno Strzelińskiej Komunikacji Publicznej. Jakie mają zdanie na ten temat?

można dostać się do ośrodka w Białym Kościele. 
Latem jest to kusząca opcja, aby nie jechać wła-
snym samochodem. Większość moich znajomych 
ma dobre opinie na temat uruchomionej komuni-
kacji. Co prawda zdarzają się osoby, które twierdzą, 
że to niepotrzebnie wydane pieniądze. 

Bogumił Szefliński ze Strzelina:

- Dołączyliśmy do grona elitarnych miast, które 
mają własną komunikację publiczną. To był strzał 
w dziesiątkę, tym bardziej, że PKS Oława co chwile 
likwidował kolejne połączenia. Mieszkam na osie-

O istotnych i aktualnych sprawach

Spotkanie informacyjne w magistracie
Kilka aktualnych i  bardzo ważnych tematów poruszono na  wtorko-
wym spotkaniu władz gminy Strzelin z sołtysami i przedstawicielami 
osiedli. Rozmawiano m.in. o  funkcjonowaniu gminnej komunikacji 
i korzystaniu z pomocy osadzonych w strzelińskim zakładzie karnym. 
Zebranie zorganizowała w magistracie burmistrz Dorota Pawnuk. 

reaktywację tej imprezy podziękował, w imie-
niu mieszkańców Białego Kościoła, sołtys tej 
miejscowości Franciszek Cygal. 

Oceniali skutki suszy
O akcji szacowania szkód w uprawach mó-

wiła Magdalena Dziadzio ze strzelińskiego 
magistratu. Urzędniczka miała też dobrą in-
formację do sołtysów. Mocno krytykowane 
przepisy nakładające na sołtysów obowiązek 
szacowania szkód w uprawach dokonanych 
przez dzikie zwierzęta mają zostać wkrótce 
zmienione. Szacowaniem będą się zajmować 
koła łowieckie oraz pracownicy wojewódz-
kich ośrodków doradztwa rolniczego. 

O wejściu w życie przyjętej przez Sejmik 
Dolnośląski tzw. uchwały antysmogowej po-
informowała Magdalena Kaczmarek z UMiG 
Strzelin. Wyjaśniła, że od lipca 2018 roku za-
kazane jest stosowanie niektórych rodzajów 
opału, a nowe piece muszą spełniać określone 
wymogi emisyjne (więcej informacji w artyku-
le pt. „Uważajmy co kupujemy!” na str. 4). 

Temat przyszłorocznego funduszu so-
łeckiego poruszył Sekretarz Gminy Strze-
lin Kazimierz Nahajło, który przypomniał, 
że wydatki na szeroką rozumianą integrację 
(wycieczki, wydarzenia kulturalne itp.) nie 
mogą przekroczyć 25 procent przysługującej 
sołectwu kwoty. 

Kilka informacji dla sołtysów miał szef  
Centrum Usług Komunalnych i Technicz-
nych w Strzelinie Ryszard Piestrak. Przy-
pomniał m.in. o tym, że sołectwa mogą 
w funduszu sołeckim zabezpieczyć środki 
na utrzymanie gminnych terenów zielonych. 
Prosił też o wcześniejsze sygnalizowanie po-
trzeb związanych ze wsparciem przez CU-
KiT wydarzeń organizowanych przez sołec-
twa. Kierownikowi CUKiT podziękowała za 
bardzo dobrą i życzliwą współpracę Sołtys 
Gębczyc Małgorzata Wójcik. Na zakończe-
nie spotkania sołtysi i przedstawiciele osiedli 
otrzymali dwa projekty uchwał do zaopinio-
wania na zebraniach wiejskich i osiedlowych. 
Projekty dotyczą kwestii związanych z okre-
śleniem liczby zezwoleń na sprzedaż alkoho-
lu oraz miejsc publicznych, w których będzie 
można spożywać alkohol. 

RED 

Rozpoczęła się przebudowa ulicy Św. 
Floriana w Strzelinie. Gminną inwesty-
cję realizuje strzelińska spółka AT-N za 
ponad 700 tys. zł. Przewidywany ter-
min jej zakończenia to połowa września 
bieżącego roku. Niedawno strzelińska 
spółka Zakład Wodociągów i Kanaliza-
cji zakończyła wymianę sieci wodocią-
gowej w ulicy. Przypomnijmy, że ulica 
Św. Floriana leży w strefie ścisłej ochro-
ny konserwatorskiej i dlatego konieczne 
jest wykonanie prac archeologicznych. 
Zakres prac obejmuje przebudowę uli-
cy na odcinku od skrzyżowania z ulicą 
Książąt Brzeskich do przychodni weterynaryjnej. Przebudowana zostanie zarówno kamienna na-
wierzchnia ulicy, jak i chodnika. Ponadto będzie utwardzony  parking przy przychodni weterynaryj-
nej, łącznik pomiędzy ulicą Św. Floriana i Młynarską. Dodatkowo przewidziano wykonanie chodnika 
wzdłuż bloków mieszkalnych (do ulicy Wodnej) oraz nowego oświetlenia drogowego ul. Św. Floria-
na oraz łącznika do ulicy Młynarskiej.  

RED

Prace na Floriana
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W środę, 18 lipca w Strzelińskim Ośrodku Kultury odbyło się spotkanie dotyczące 
uruchomionej Strzelińskiej Komunikacji Publicznej. Zainicjowane zostało przez strze-
liński oddział Polskiego Związku Emerytów, Rencistów i Inwalidów. Celem spotkania 
było wyjaśnienie seniorom zasad funkcjonowania komunikacji miejskiej oraz podmiej-
skiej, a także korzystania z jeżdżących autobusów. Wszystkie nurtujące kwestie wyjaśnił 
Bartosz Szydziak, którego firma Daniel Przewozy Autokarowe ze Strzelina jest opera-
torem komunikacji. Zachęcamy do lektury wywiadu z panem Bartoszem, który można 
przeczytać po prawej stronie.

JO Minęło ponad trzy tygodnie od uru-
chomienia Strzelińskiej Komunikacji 
Publicznej. Pana firma jest operatorem 
transportu. Czy przejazdy odbywają się 
zgodnie z oczekiwaniami?

- Na razie jest to etap rozruchu komunikacji. 
W pierwszym tygodniu korzystania z transpor-
tu publicznego uczyli się zarówno nasi kierowcy 
jak i pasażerowie. Charakterystyka przejazdów 
została stworzona w sposób profesjonalny, ale 
gminna społeczność nie jest jeszcze przyzwy-
czajona do korzystania z niej. Potrzeba trochę 
czasu, aby wszyscy zrozumieli zasady funkcjo-
nowania SKP. Przejażdżka elektrycznymi wol-
nobieżnymi pojazdami marki Frugal w mieście 
jest atrakcją i sporo osób korzysta z nich. Nie 
spodziewałem się również, że będzie takie zapo-
trzebowanie na przejazdy liniami podmiejskimi, 
które obsługują busy klasy mini. 

Czy dużo otrzymuje Pan sugestii doty-
czących zmian w funkcjonowaniu SKP?

- Nie ma ich aż tak dużo, ale pojawią się 
m.in. kwestie przesunięcia w jakimś miejscu 
przystanku itp. 

Przejazdy liniami miejskimi są bezpłat-
ne, natomiast korzystanie z połączeń pod-
miejskich to koszt 2 zł (bilet normalny) lub 
1 zł (ulgowy). Gdzie można kupić bilet?

- Bilety jednorazowe pasażerowie kupują 
wyłącznie u kierowcy. Natomiast bilety mie-
sięczne można nabyć w sklepie „U Lipy” 
na strzelińskim Rynku oraz Delikatesach 
„u Eli” na „Bielanach Strzelińskich”. Planu-
jemy również  uruchomić sprzedaż biletów 
za pośrednictwem Internetu oraz możliwość 
płatności telefonem komórkowym 

Od września ma funkcjonować nowy roz-
kład jazdy. Czy to oznacza, że do obecnego 
pasażerowie nie powinni się przyzwyczajać?

- Nowe rozkłady będę już obo-
wiązywać od 27 sierpnia. Obecnie 
trwają pracę nad ich stworzeniem. 
Będą one dostosowane przede 
wszystkim do potrzeb szkolnych. 
Część przystanków może zmienić 
swoją lokalizację. Na pewno przysta-
nek pojawi się w okolicach budynku 
straży pożarnej przy ul. Konopnic-
kiej w Strzelinie, gdyż obecnie w tym 
rejonie go brakuje i ludzie, którzy 
tam mieszkają nie mają możliwości 
bezpośredniego skorzystania z prze-
jazdów. Dodatkowo zostanie uru-
chomiona szybka linia miejska C i D 
obsługiwana przez busy spalinowe, 
która pozwoli na przejechanie mia-
sta  w ciągu 15 minut, a nie jak pojaz-
dami elektrycznymi w ciągu 45 min. 

A czy ilość przystanków zo-
stanie zmodyfikowana. Będzie 
ich mniej lub więcej?

- Oprócz dodatkowego, o któ-
rym wspominałem na ul. Konop-
nickiej w Strzelinie nie powinno 

Od końca sierpnia obowiązywać będą nowe rozkłady jazdy

Jest zapotrzebowanie, 
ale potrzeba czasu… 

Od początku lipca w gminie Strzelin 
działa Strzelińska Komunikacja Pu-
bliczna. Z  operatorem rozmawiali-
śmy o pierwszych tygodniach funk-
cjonowania transportu publicznego, 
a także planowanych zmianach. 

być ich więcej. Zwiększenie 
liczby przystanków nie ma sen-
su, gdyż obecnie jest ich dużo. 

Na co powinni zwrócić 
uwagę pasażerowie, którzy 
chcą korzystać z SKP? 

- Przede wszystkim na zasa-
dy bezpieczeństwa. Szczególnie 
na dworcu pasażerowie powin-
ni zachować ostrożność, gdyż 
pojazdy parkują tam na wyzna-
czonych liniach. Pasażerowie 
powinni oczekiwać na kon-
kretnego busa w wyznaczonej 
strefie i nie chodzić między po-
jazdami, bo stwarza to niebez-
pieczeństwo. Na przystankach 
ulokowanych w mieście oraz 
wioskach również należy zacho-
wać rozwagę i nie wychodzić 
na środek drogi, tylko unieść 
dłoń do góry, jeśli chce się zako-
munikować kierowcy chęć sko-
rzystania z przejazdu.

No właśnie. Warto zwrócić uwagę, 
że przystanki są na żądanie…

- Tak. Wszystkie przystanki oprócz tego 
na dworcu są na żądanie. Oznacza to, iż busy 
zatrzymują się wyłącznie na przystankach wte-
dy, gdy ktoś chce wsiąść lub wysiąść. Dlatego 
tak ważne jest, aby stać bezpośrednio przy 
przystanku i zakomunikować poprzez pod-
niesienie ręki, że chce się wsiąść do pojazdu

A przy wysiadaniu jak zawiadomić 
kierowcę?

- W busach podmiejskich przy poręczach 
znajdują się przyciski, które trzeba nacisnąć 
przed przystankiem, na którym chce się wy-
siąść. Wówczas kierowca otrzymuje informa-

Wyjaśnił nurtujące kwestie

Bartosz Szydziak

cje i zatrzymuje pojazd. Natomiast w busach 
elektrycznych należy powiedzieć kierowcy, 
że na kolejnym przystanku chce się wysiąść. 
Pojazdy są małe, więc nie ma problemów, 
że kierowca nie usłyszy pasażera. Warto nato-
miast poinformować kierowcę o chęci wysiad-
ki nieco wcześniej, nie przy samym przystanku, 
aby ten nie musiał gwałtownie hamować.

Dziękuje za rozmowę i myślę, że wna-
stępnych numerach „Nowin Strzeliń-
skich” będziemy wyjaśniać kolejne kwe-
stie związane z funkcjonowaniem SKP.

- Również dziękuję. Oczywiście z chęcią 
wyjaśnię nurtujące pasażerów kwestie.

Jakub Olejnik

Niedawno ruszyły prace na ul. Św. Floriana

„To strzał w dziesiątkę”

Mieszkańcy ocenili komunikację publiczną
Zapytaliśmy kilku mieszkańców napotkanych na ulicach miasta o opinie w sprawie urucho-
mionej niedawno Strzelińskiej Komunikacji Publicznej. Jakie mają zdanie na ten temat?

można dostać się do ośrodka w Białym Kościele. 
Latem jest to kusząca opcja, aby nie jechać wła-
snym samochodem. Większość moich znajomych 
ma dobre opinie na temat uruchomionej komuni-
kacji. Co prawda zdarzają się osoby, które twierdzą, 
że to niepotrzebnie wydane pieniądze. 

Bogumił Szefliński ze Strzelina:

- Dołączyliśmy do grona elitarnych miast, które 
mają własną komunikację publiczną. To był strzał 
w dziesiątkę, tym bardziej, że PKS Oława co chwile 
likwidował kolejne połączenia. Mieszkam na osie-

Rozpoczęła się przebudowa ulicy Św. 
Floriana w Strzelinie. Gminną inwesty-
cję realizuje strzelińska spółka AT-N za 
ponad 700 tys. zł. Przewidywany ter-
min jej zakończenia to połowa września 
bieżącego roku. Niedawno strzelińska 
spółka Zakład Wodociągów i Kanaliza-
cji zakończyła wymianę sieci wodocią-
gowej w ulicy. Przypomnijmy, że ulica 
Św. Floriana leży w strefie ścisłej ochro-
ny konserwatorskiej i dlatego konieczne 
jest wykonanie prac archeologicznych. 
Zakres prac obejmuje przebudowę uli-
cy na odcinku od skrzyżowania z ulicą 
Książąt Brzeskich do przychodni weterynaryjnej. Przebudowana zostanie zarówno kamienna na-
wierzchnia ulicy, jak i chodnika. Ponadto będzie utwardzony  parking przy przychodni weterynaryj-
nej, łącznik pomiędzy ulicą Św. Floriana i Młynarską. Dodatkowo przewidziano wykonanie chodnika 
wzdłuż bloków mieszkalnych (do ulicy Wodnej) oraz nowego oświetlenia drogowego ul. Św. Floria-
na oraz łącznika do ulicy Młynarskiej.  

RED

Prace na Floriana

dlu Grota Roweckiego w Strzelinie i widzę, że lu-
dzie korzystają z komunikacji. W najbliższych 
dniach planuje przejechać się po mieście elek-
trycznym autobusem. 

Janusz Fryziel ze Strzelina:
- Jeszcze nie jeździłem autobusami, ale roz-

mawiałem z osobami, które korzystały i są za-
dowolone. Jedynie jako kierowca samochodu 
mogę zwrócić uwagę, że w mieście w miejscach, 
w których jest to możliwe, powinno stworzyć się 
zatoczki dla tych autobusów. Dzięki temu jadą-
ce powoli elektryczne autobusy nie utrudniałyby 
przejazdu samochodom. 

Jakub Olejnik
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Strzeliński Oddział Towarzystwa Opieki nad Zwierzętami działa 
od 2000 r. Prezesem od wielu lat jest Lidia Sobolewska. Towarzystwo 
prowadzi działalność edukacyjno-interwencyjną. W ciągu roku szkol-
nego prezes prowadzi pogadanki z uczniami nt. ustawy o ochronie 
zwierząt. W szkołach jesienią każdego roku prowadzona jest także 
zbiórka karmy, którą rozdysponowuje oddział TOZ-u w Strzelinie. 
- Dzięki temu wspomagamy zadania własne gminy w zakre-
sie dokarmiania bezdomnych i zagubionych psów. Karmę za-
bieramy również na interwencje – przekonuje Lidia Sobolewska. 
Warto dodać, że gmina Strzelin zgodnie z programem opieki nad 
zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt 
przekazuje środki na zakup karmy suchej dla wolnożyjących kotów. 
- Wśród naszych członków mamy karmicieli, którym przeka-
zujemy karmę – wyjaśnia Sobolewska. 

Działalność interwencyjna jednostki opiera się głównie na zgło-
szeniach telefonicznych. - Reagujemy na każde zgłoszenie 
– mówi prezes TOZ-u w Strzelinie. Podczas interwencji inspek-
tor TOZ-u sprawdza, w jakich warunkach żyją zwierzęta. Jeśli 
są one nieodpowiednie właściciel otrzymuje zalecenia. Po kilku 
tygodniach u takiej osoby ponownie pojawiają się przedstawiciele 
TOZ-u, aby sprawdzić czy sytuacja się zmieniła. Gdy kontrola 
nie zdaje egzaminu, rozpoczyna się procedurę odbioru zwierząt 

W ciągu roku interweniują około 40 razy Są tam, gdzie dzieje się krzywda
Mija 18 lat działalności Strzelińskiego Oddziału 
Towarzystwa Opieki nad Zwierzętami. Czym do-
kładnie zajmuje się ta jednostka i w jakich sytu-
acjach podejmuje interwencje? 

nieodpowiedzialnemu właścicie-
lowi. - W tym roku kilka psów 
i kotów trafiło do schroniska, 
a jednemu pieskowi znaleź-
liśmy inny dom – informuje 
Sobolewska. Jak przyznaje pre-
zes wśród zgłoszeń zdarzają się 
także nieuzasadnione wezwania. 
- W ciągu roku interweniu-
jemy około 40 razy, z czego 
mniej więcej 40% naszych 
wyjazdów okazuje się zbęd-
nych. Wiele interwencji do-
tyczy kłótni sąsiedzkich, 
a nie rzeczywistego zagroże-
nia życia zwierząt – twierdzi. 
W jakich sytuacjach powinniśmy dzwonić do TOZ-u? - Zawsze 
wtedy, gdy zwierzęciu dzieje się krzywda np. jest źle trak-
towane, bite, przetrzymywane w złych warunkach (bez do-
stępu do wody, jedzenia, przypięte na za krótkim łańcuchu 
w przypadku psów itp.). W takich sytuacjach zawiadamiać 
można również straż miejską czy policję – tłumaczy. 

Warto dodać, że mieszkańcy mogą skorzystać z pokrycia 
kosztów sterylizacji, kastracji kotów oraz eutanazji ślepych 
miotów kocich. - Gmina ma podpisaną umowę z wetery-
narzem, który realizuje te świadczenia – zapewnia. Środki 

Podczas interwencji inspektor TOZ-u sprawdza, w jakich warunkach żyją zwierzęta

Prezes strzelińskiego oddziału Towarzystwa 
Opieki nad Zwierzętami Lidia Sobolewska 
wyjaśnia czym zajmuje się jednostka

na ten cel są jednak ograniczone. W tym roku wyczerpano 
już dostępną pulę pieniędzy. Kolejna możliwość skorzystania 
ze wsparcia pojawi się w przyszłym roku.

Biuro strzelińskiego Oddziału TOZ-u w Strzelinie mieści 
się przy ul. Mickiewicza 8. Otwarte jest trzy razy w tygodniu – 
poniedziałki, środy i piątki (od godziny 10:00 do 12:00). Kon-
takt telefoniczny pod numerem 71 392 00 76.

Jakub Olejnik
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Maria Ćmikiewicz, kie-
rownik strzelińskiego od-
działu Wyższej Szkoły Hu-
manistyczno-Ekonomicznej 
w Brzegu, opowiedziała 
o możliwości kształcenia 
na studiach w Strzelinie. - 
Na studiach zaocznych, 
podczas których wszyst-
kie zajęcia odbywają się 
w budynku Publicznej 
Szkoły Podstawowej nr 
3 w Strzelinie, oferujemy 
studia pierwszego i dru-
giego stopnia (licencjackie 
i magisterskie). Na tych 
pierwszych studenci mają 
możliwość wyboru dwóch 
kierunków, a mianowicie Maria Ćmikiewicz, kierownik strzelińskiego oddziału

Otwierają nowe kierunki STUDIUJ W STRZELINIEDo wymarzonego zawodu przygotowują stu-
dentów wykładowcy m.in. z  Uniwersytetu 
Opolskiego i Wrocławskiego. Uczelnia oferu-
je także bogaty system stypendiów. Zastana-
wiasz się nad wyborem studiów? Przeczytaj, 
co oferuje strzelińska uczelnia.

pedagogiki resocjalizacyj-
nej z interwencją kryzy-
sową, jak również peda-
gogiki wczesnoszkolnej 
z terapią pedagogiczną 
– wyjaśniała. - Na studiach 
magisterskich proponuje-
my pedagogikę z kuratelą 
sądową  lub pedagogikę 
wczesnoszkolną z terapią 
pedagogiczną – dodała. 
Wszystkie kwestie związane 
z dziekanatem można zała-
twić w sekretariacie w Strze-
linie i nie trzeba nigdzie 
jeździć. We wszystkich spra-
wach pomocą służy pani Ma-
ria. - W razie jakiejkolwiek 
potrzeby studenci mogą 

Na boisku w Chociwelu powstaje drewniana wiata rekre-
acyjna. Gminną inwestycję realizuje za ponad 152 tys. zł firma 
KURNATOWSKI z Nysy.

Obiekt będzie wyposażony w dwa kominki, a wejście 
do wiaty zostanie utwardzone kostką betonową. Zakres prac 
obejmuje m.in. wykonanie wewnętrznej linii zasilającej elek-
troenergetycznej oraz  linii oświetleniowej wraz ze słupkami 
oświetleniowymi. Prace zgodnie z umową powinny zakończyć 
się do końca sierpnia bieżącego roku.

Przypominamy, że na sfinansowanie zadania gmina Strzelin 
pozyskała dofinansowanie ze środków Europejskiego Fundu-
szu Rolnego na rzecz Obszarów Wiejskich w ramach Progra-
mu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020 w ramach 
poddziałania 19.2 „Wsparcie na wdrażanie operacji w ramach 
strategii rozwoju lokalnego kierowanego przez społeczność”, 
w ramach działania „Wsparcie dla rozwoju lokalnego w ra-
mach inicjatywy LEADER” objętego programem w zakresie 
budowy lub przebudowy ogólnodostępnej i niekomercyjnej 
infrastruktury turystycznej lub rekreacyjnej lub kulturalnej.

RED

To będzie miejsce spotkań

Prace w Chociwelu są już mocno zaawansowane

kontaktować się ze mną 
pod numerem telefonu 
606 506 286 – mówiła.  
Opłaty za studia pierw-
szego stopnia, w zależno-
ści od sposobu  płatności, 
wynoszą 2700 zł (jednora-
zowo), 1500 zł (w dwóch 
ratach) lub 330 zł (mie-
sięczna opłata). Natomiast 
studia magisterskie to koszt 
3350 zł (jednorazowo) lub 
340 zł miesięcznie. - Duża 
grupa naszych studentów 
korzysta ze stypendiów 
socjalnych. Kończą oni 
naukę z bardzo wysoką 
średnią ocen, a co za tym 
idzie, ci, którzy ukoń-
czyli studia licencjackie 
ze średnią 4,80 otrzyma-
li stypendia w wysoko-
ści 350 zł miesięcznie 
przez cały pierwszy rok 

studiów magisterskich – 
dodała. Uczelnia prowadzi 
również nabór na studia po-
dyplomowe. Więcej informa-
cji można uzyskać, odwiedza-
jąc stronę www.wshe-strzelin.
edu.pl lub dzwoniąc do Marii 
Ćmikiewicz.

RED

Uwaga! 

NOWE 
KIERUNKI

Studia licencjackie: 
- LOGISTYKA

Studia podyplomowe: 
- OLIGOFRENOPEDAGOGIKA 
Z JĘZYKIEM MIGOWYM
- JĘZYK ANGIELSKI W EDUKACJI 
PRZEDSZKOLNEJ I WCZESNOSZKOLNEJ
- WSPOMAGANIE DZIECKA Z AUTY-
ZMEM I ZESPOŁEM ASPERGERA
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Partnerska współpraca 
gminy Strzelin z czeskim 
miastem Svitavy  nie ograni-
cza się wyłącznie do realiza-
cji wspólnych projektów do-
finansowanych ze środków 

Wizyta w Piekle Gotowali na svitavskim rynku
Unii Europejskiej. Partne-
rzy zapraszają się również 
na lokalne imprezy, sprzyja-
jące rozwijaniu współpracy 
i integracji.

Niedawno delegacja 

ze Strzelina uczestniczyła 
w svitavskim Festiwalu Piwa. 
W dwudniowej wizycie wzięli 
udział przedstawiciele ma-
gistratu oraz Strzelińskiego 
Ośrodka Kultury. W piątek, 

13 lipca, po zakwaterowaniu 
w hotelu, nasi reprezentanci 
trafili do prawdziwego...pie-
kła, czyli bardzo oryginalnej 
turystycznej atrakcji położo-
nej ponad 40 km od Svitavy. 
Po pełnym wrażeń i emocji 
zwiedzaniu niesamowitego 
Centrum The  Devil  Exhi-
bition  przyszedł czas na iście 
piekielny posiłek. 

Dzień później nasza dele-
gacja wzięła udział w obcho-

dach Festiwalu Piwa, który 
jest najważniejszą miejską im-
prezą. W wydarzeniu uczest-
niczyli również inni partnerzy 
czeskiego miasta reprezentu-
jący: niemieckie Stendal, sło-
wacki Ziar nad Hronom oraz 
polski Lądek-Zdrój. Wszyst-
kie delegacje wzięy udział 
w tradycyjnej rywalizacji, któ-
rą było przyrządzanie gulaszu 
wołowego. W tej konkurencji 
wystąpiły także stowarzysze-
nia, szkoły, restauracje oraz 
strażacy - ochotnicy. Goto-

wy gulasz sprzedawało jedno 
z lokalnych stowarzyszeń. 
Gulasz strzeliński tym razem 
nie znalazł się na podium, 
ale został w całości sprze-
dany i  skonsumowany. Go-
spodarze zaplanowali wiele 
atrakcji, wśród których były 
m.in. wystawa zabytkowych 
pojazdów, występy licznych 
zespołów oraz zwiedzanie 
wieży. Na scenie, zlokalizo-
wanej w svitavskim rynku, 
jak na prawdziwy festiwal 
piwa przystało, odbyło się 
uroczyste „odbicie” beczki 
piwa, połączone z degustacją. 
Burmistrz Dorota Pawnuk 
złożyła mieszkańcom part-
nerskiego miasta najlepsze 
życzenia i podziękowała sta-
roście Dawidowi Simkovi za 
zaproszenie. 

Po uroczystej kolacji w jed-
nej ze svitavskich restauracji 
strzelińska delegacja szczęśli-
wie wróciła do Polski.

RED

Stoisko gminy Strzelin Chwila prawdy, czyli smakowanie potrawy
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W drugiej połowie lipca nasze miasto odwie-
dził znany na całym świecie twórca horrorów 
i kryminałów Graham Masterton. Brytyjski pisarz ma na swoim 
koncie ponad sto książek, z czego najbardziej znanym wydaniem 
jest światowy bestseller Manitou z 1976 r. Książka opowiada o in-
diańskim szamanie narodzonym ponownie w obecnych czasach, 
aby zemścić się na białym człowieku. Warto dodać, że Graham 
Masterton jest również autorem poradników z dziedziny eroty-
ki. Pisarz przyleciał do Polski na rozstrzygnięcie drugiej edycji 
konkursu literackiego im. Grahama Mastertona „W więzieniu 
pisane”. Konkurs organizowany jest przez Stowarzyszenie Gmin 
i Powiatów Aglomeracji Wrocławskiej, Zakład Karny w Wo-
łowie, Dom Wydawniczy REBIS, Wydawnictwo Albatros oraz 
Miejska i Gminna Biblioteka Publiczna w Wołowie. Skierowany 
jest do osadzonych w polskich więzieniach, którzy piszą rozmaite 
gatunki literackie. W tym roku w konkursie wzięło udział aż 105 
opowiadań, a brytyjski pisarz nagrodził te najlepsze. 

Wizyta pisarza w Strzelinie nie była przypadkowa. Graham 
Masterton od kilku lat czynnie wspiera Dom Dziecka w Strze-
linie (wcześniej w Górcu). Warto również dodać, że w 2014 r. 
pisarz uczestniczył w wydarzeniu kulturalno-czytelniczym Lite-
raTura II zorganizowanym w naszym mieście. Tym razem ko-
rzystając z okazji ponownie odwiedził Dom Dziecka w Strzeli-
nie i miał okazję spotkać się z wychowankami. Następnie pisarz 
udał się do Hotelu Maria w Strzelinie, gdzie w towarzystwie 
m.in. burmistrz Strzelina Doroty Pawnuk, sekretarza Kazimie-
rza Nahajło oraz dyrektora Strzelińskiego Ośrodka Kultury 
Dariusza Stępnia zjadł obiad. Spotkanie było okazją do poroz-
mawiania nie tylko o literaturze i twórczości Mastertona, ale 

Graham Masterton otrzymał z rąk burmistrz Strzelina Doroty Pawnuk atlas historyczny 
miast polskich

Brytyjski twórca horrorów w Strzelinie Wizyta światowej sławy pisarza

W Górcu trwają prace związane z budową drewnianej wia-
ty rekreacyjnej. Inwestycję na zlecenie gminy Strzelin realizu-
je firma GLOBISTIC Rajmunda Czernika z Pęcza. Zakres 
prac obejmuje wykonanie niepodpiwniczonej wiaty z dachem 
dwuspadowym pokrytym blachodachówką. W obiekcie znaj-
dować się będą dwa kominki. Od strony pomieszczenia za-
mkniętego kominek posiadać będzie wkład kominowy, na-
tomiast od zewnątrz będzie to otwarte palenisko. Ponadto 
zakres prac obejmuje m.in. wykonanie: utwardzenia dla ruchu 
pieszego – chodnika, utwardzenia z kostki betonowej istnie-
jącego zbiornika nadziemnego oraz schodów zewnętrznych, 
utwardzenia pod toaletę zewnętrzną typ „toi toi”, miejsca 
gromadzenia odpadów, wewnętrznej linii zasilającej elektro-
energetycznej n/n z istniejącej szafki do wiaty, linii oświetle-
niowej wraz ze słupami oświetleniowymi. Wartość inwestycji, 
która zgodnie z umową powinna zakończyć się do końca 
sierpnia bieżącego roku, to 178.350,00 zł.

Przypominamy, że na sfinansowanie zadania gmina Strzelin 
pozyskała dofinansowanie ze środków Europejskiego Fundu-
szu Rolnego na rzecz Obszarów Wiejskich w ramach Progra-
mu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020 w ramach 
poddziałania 19.2 „Wsparcie na wdrażanie operacji w ramach 
strategii rozwoju lokalnego kierowanego przez społeczność”, 
w ramach działania „Wsparcie dla rozwoju lokalnego w ra-
mach inicjatywy LEADER” objętego programem w zakresie 
budowy lub przebudowy ogólnodostępnej i niekomercyjnej 
infrastruktury turystycznej lub rekreacyjnej lub kulturalnej.

RED

Wiata dla mieszkańców Górca

Wiata ma być miejscem spotkań mieszkańców Górca

Do redakcji „Nowin Strzelińskich” zgłosiła się sołtys Krzepic 
Anna Popielarz, która chciała podzielić się z naszymi czytelnika-
mi ciekawym znaleziskiem. Kobieta w rodzinnym domu odnalazła 
wiersz z 1991 r. napisany przez siostrę Małgorzatę Popiołek (obec-
nie Bruch). Wiersz został napisany w czwartej klasie Liceum Ogól-
nokształcącego w Strzelinie i zajął II miejsce w konkursie z okazji 
700-lecia nadania praw miejskich dla Strzelina. Zwycięzcą konkursu 
został wówczas Grzegorz Kopaniarz pochodzący z Krzepic. Poniżej 
publikujemy odnaleziony wiersz autorstwa pani Małgorzaty.

RED

także rozwoju miasta i planowanych inwestycjach. Pisarz otrzy-
mał od burmistrz atlas historyczny miast polskich (Strzelina), 
dyrektor SOK-u przekazał zaś piernik z wizerunkiem wieży ra-
tuszowej w Strzelinie i pomnika Strzelca. Na zakończenie pisarz 
złożył wpis do Złotej Księgi Miasta i Gminy Strzelin. W kolej-
nym wydaniu opublikujemy wywiad z Grahamem Mastertonem.

Jakub Olejnik

Leżał w domu blisko 30 lat

Odnaleziony wiersz

Strzelin to piękny zakątek,
kamieniołomy 

dały mu początek.
Na rynku stoi ratusz 

stary -
od siedmiu wieków 

wychwalany.
Rotunda wzbija się ku niebu,

aby oddać hołd 
miastu swojemu.

W parku pałac odnowiony -
dawniej przez wojnę 

zniszczony.
Na placu 1-go Maja stoi 

pomnik ku czci poległych 
żołnierzy,

niech pójdzie sprawdzić ten, 
kto nie wierzy.

Piękne domy i kamienice, 

duże brukowane ulice,
kościół bogato zdobiony,

od Pogan wyzwolony.
Przepływa rzeka oława, 

na której spoczywa sława.
Szkoły, fabryki – to od na-

szych pradziadów pochodzi
oddać szacunek należy i tak 

już się godzi.
Dziś ludność miejscowa 

świętuje, 
bo siedemsetlecie uczcić 

próbuje.
Unosząc do góry głowy,
wymawiając takie słowy:

Strzelin to moje 
przeznaczenie,

w nim żyć i umierać 
to moje pragnienie.



14
Nr 10(47) 25 lipca 2018

W czerwcu i lipcu, 
w strzelińskim magistra-
cie odbyło się kilka uro-

czystości z okazji wręcze-
nia Medali za Długoletnie 

Pożycie Małżeńskie.

Prezydenckie odzna-
czenia, które otrzymują 
pary z co najmniej pięć-
dziesiecioletnim małżeń-
skim stażem, wręczyła 
jubilatom z miasta i gminy 
Strzelin burmistrz Dorota 
Pawnuk. Szefowa gminy 
złożyła odznaczonym gra-
tulacje oraz życzenia zdro-
wia i kolejnych okrągłych 
rocznic. Medale nadane 
przez Prezydenta Andrze-
ja Dudę otrzymali: Zofia 
i Marian Kaweccy, Józefa 
i Henryk Topolniakowie, 
Danuta i Tadeusz Piele-
chowie, Kazimiera i Ste-
fan Tiahnybokowie, Irena 
i Edward Stefańczykowie, 
Łucja i Józef  Paterowie, 
Danuta i Jerzy Ciężar-
kowie, Krystyna i Jan 
Bentkowscy, Stanisława 
i Mieczysław Waszakowie 
oraz Janina i Eugeniusz 
Kaweccy. 

W tych pięknych 
i wzruszających impre-
zach uczestniczyły rów-
nież rodziny jubilatów, Medale otrzymali m.in. państwo Krystyna i Jan BentkowscyPrezydenckie odznaczenia odebrali także Danuta i Jerzy Ciężarkowie

Burmistrz wręczyła medale m.in. Stanisławie i Mieczysławowi Waszakom oraz Janinie 
i Eugeniuszowi KaweckimZłote gody świętowali państwo Danuta i Tadeusz PielechowiePrezydent uhonorował m.in. Zofię i Mariana Kaweckich

Prezydent uhonorował 
naszych mieszkańców Na taki medal trzeba czekać pół wieku

Kierownik Urzędu Stanu 
Cywilnego Narcyza Rataj, 
a o nastrojową muzyczno-
-wokalną oprawę dosko-
nale zadbał lokalny artysta 

- Zbigniew Stachowski. Tra-
dycyjnym elementem tych 
kameralnych, ale bardzo 
sympatycznych uroczystości 

był oczywiście tort oraz se-
sja zdjęciowa i toast za dalszą 
pomyślność odznaczonych.

RED

Piknik Rodzinny w Strzego-
wie to impreza mająca już swoją 
bogatą tradycję i bardzo lubiana 
przez mieszkańców. Tym razem 
piknik odbył  się w piękną i sło-
neczną sobotę, 21 lipca. 

Organizatorzy wyda-
rzenia - sołtys Dominika 
Malinowska i rada sołecka 
miejscowości - jak zawsze  
zadbali o liczne atrakcje. 
Po tradycyjnej mszy polowej, 
którą odprawił ksiądz Wie-
sław Wawrzynów z Parafii 
pw. Podwyższenia Krzyża Św. 
w Strzelinie, rozpoczął się po-
częstunek. Uczestnicy pikniku 
mogli skosztować m.in. chleba 
ze smalcem i ogórkiem mało-
solnym, a także wspaniałych 
i różnorodnych ciast, wyko-
nanych przez strzegowskie 
gospodynie. Nie zabrakło też 
pieczonej kiełbasy. Na stoisku 
z napojami można było ochło-
dzić się strzelińską kombuchą 
oraz innymi zimnymi napo-
jami. Dzieci mogły do woli 
wyszaleć się na dmuchanym 
zamku wypożyczonym sołec-
twu przez Strzelińskie Cen-
trum Sportowo -Edukacyjne. 
Swoje stoisko przygotowało 
również stowarzyszenie "Gra-

Strzegów się bawił
my o Życie". Kręcąc kołem 
fortuny można było wygrać 
atrakcyjne nagrody rzeczowe, 
a przy okazji wspomóc  lecze-
nie podopiecznych stowarzy-
szenia. Wieczorem odbyła się 
zabawa taneczna, a do tańca 
poderwał mieszkańców ole-
śnicki zespół Orfea. Tańce 
trwały do późnych godzin 
wieczornych. Ten bardzo uda-
ny piknik sfinansowano z fun-
duszu sołeckiego, a wśród 
licznych gości była m.in. bur-
mistrz Dorota Pawnuk.

RED

W pikniku wzięli udział m.in. zaproszeni goście Organizatorem pikniku była sołtys  Dominika Malinowska, a w wydarzeniu uczestniczyła 
m.in. burmistrz Dorota Pawnuk

Na stoisku stowarzyszenia „Gramy o Życie” można było wygrać atrakcyjne nagrody Młodzi mieszkańcy chętnie korzystali z bezpłatnego dmuchanego zamku
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Nasz długoletni, sezo-
nowy projekt - „Wakacyjna 
Wypożyczalnia Babć” trwa 
w najlepsze. Dzieciaki wciąż 
przychodzą do nas, aby wy-
pożyczyć książki (z pominię-
ciem lektur obowiązkowych, 
oczywiście!), ale oczekują 
też na dobrą zabawę i cieka-
we spędzenie czasu. Biblio-
tekarki wspomagane przez 
dzielnych wolontariuszy sta-
rają się, aby te potrzeby za-
spokoić. Prowadzą warsztaty 
plastyczne, które pozwalają 
odkryć nietypowe zastoso-
wania dla  pozornie zwykłych 
materiałów. Wtedy okazuje 
się, że z klamerek do bieli-
zny można zrobić pieska, 
a do wymodelowania koloro-
wych ptaków świetnie nadają 
się … ściereczki do zmywa-
nia. Można też użyć kaszy 
jaglanej jako podłoża do ma-
lowania pejzażu, zaś przyszło-
ściowy obraz strzelińskiego 
Rynku można zaprojektować 
przy użyciu pudełek do za-
pałek. Okazuje się, że nasi 
mali budowniczowie widzą 
w tym miejscu nietypowe 
rozwiązania architektonicz-
ne, nie wykluczając  nawet 
wieżowca i innych ekstrawa-
gancji przy zabudowie pierzei 
rynkowych. Konstrukcyjne 
zdolności wykazali też inni 
uczestnicy warsz-
tatów, którzy z pa-
pierowych patyków 
utworzyli kombina-
cje przestrzennych 
figur geometrycz-
nych. Natomiast 
Dzień Czerwone-
go Kapturka (jest 
taki!) uczczono 
wykonaniem ory-
ginalnych figurek 
tej klasycznej bo-
haterki dziecięcego 
świata. Wyzwalanie 
kreatywności jest 
ważne, ale kondycja 
fizyczna również 
– dlatego nie zapo-
minamy o zajęciach 
ruchowych, a szcze-
gólnie o ulubionej 
przez dzieci grze 
„w murarza”. Bywa, 
że do rozwinięcia 
takiej aktywności 
nie wystarcza prze-
strzeń biblioteczna 
i wtedy przenosimy 
się w plener. W tych 
warunkach świetnie 

Tak młodzi strzelinianie widzą swoje miasto w przyszłości

Chusta Klanzy animuje, integruje, a przede wszystkim daje radość wspólnej zabawy

Od 3 do 12 lipca dzieci 
i młodzież z terenu Gminy 
Strzelin uczestniczyli w wy-
poczynku letnim, którego 
organizatorem było Stowa-
rzyszenie Inicjatyw Oświa-
towo-Wychowawczych im. 
Teresy Kras z Lublina. Ponad 

Zabawowa  bibliotekaJak zawsze w  wakacje 
dziecięca biblioteka prze-
staje być miejscem cichej 
i  skupionej pracy, zamie-
niając się w  miejsce re-
kreacji i radosnej zabawy. 
Okazuje się, że  książki 
w tym nie przeszkadzają. 
Przeciwnie, same też po-
trafią umilić czas.

rozkłada się i faluje kolorami 
chusta „klanzowa”. Mamy 
jeszcze wiele pomysłów, aby 
te wakacje mieniły się bar-
wami tęczy. Pod koniec lip-
ca spodziewamy się trupy 
teatralnej z wesołym przed-

stawieniem, przewidujemy 
też ognisko, a może i dalszą 
wyprawę? Wakacje dopiero 
na półmetku, a zatem zapra-
szamy dzieci do biblioteki. 
Nie tylko po książki.

Miejska Biblioteka Publiczna

Aktywna kolonia 50 uczestników odpoczywa-
ło w malowniczej miejsco-
wości Gąsawa nad jeziorem 
Żnińskim. W trakcie pobytu 
organizator zapewnił spo-
ro atrakcji w tym wycieczki 
do Poznania, Torunia, Gnie-
zna, Biskupina, Wenecji (wieś 
w województwie kujawsko-
-pomorskim, którego nazwa 

pochodzi od słynnej włoskiej 
Wenecji, w której studiował 
XIV-wieczny właściciel wsi 
- Mikołaj Nałęcz – red.). Po-
nadto dzieci spędzały czas 
na różnych zabawach. Udział 
uczestników kolonii był moż-
liwy dzięki dofinansowaniu 
Gminy Strzelin.

RED

Świetną frekwencją cieszył 
się  sołecki piknik rodzinny, 
który odbył się w ostatnią nie-
dzielę w Głębokiej. Atrakcji 
było co niemiara, a dobrej za-
bawie sprzyjała piękna pogoda. 

Czwarta już edycja pikni-
ku była wyjątkowa, bo w tym 
roku sołectwo obchodzi swoje 
dwudziestolecie.  Przypomnij-
my, że do 1998 roku  Głęboka 
była jednym sołectwem z Bie-
drzychowem.  Jak na urodziny 
przystało, nie mogło oczywi-
ście zabraknąć pysznego torta, 
który sprezentowała miesz-
kańcom burmistrz Dorota 
Pawnuk. W swoim krótkim 
przemówieniu szefowa gminy 
życzyła sołectwu szybkiego 
rozwoju i wszelkiej pomyślno-
ści. Burmistrz pogratulowała 
mieszkańcom bardzo aktyw-
nego sołtysa i przypomniała, 
że Izabela Świgulska o sprawy 
miejscowości zabiega nie tyl-
ko w gminie, ale też w innych 
instytucjach. Podziękowanie 
na ręce sołtysa Głębokiej zło-
żyła również delegacja Ochot-
niczej Straży Pożarnej z Kuro-
patnika. Druhowie serdecznie 
dziękowali za to, że mieszkań-
cy Głębokiej sfinansowali 
z funduszu sołeckiego zakup 
kasków, które są niezbędne 
w ich ochotniczej służbie. 
W ramach rewanżu wdzięczni 
strażacy wzięli aktywny udział 
w festynie, zapewniając dwie 
atrakcje - zwiedzanie pojazdu 
bojowego oraz przejażdżkę 
na 18-metrowym wysięgniku.  
Warto podkreślić, że organiza-
torzy pikniku - sołtys Izabela 
Świgulska oraz rada sołecka 
stanęli na wysokości zadania 
i przygotowali mnóstwo atrak-
cji. O pyszny poczęstunek 
znakomicie zadbały miejscowe 
gospodynie, a w piknikowym, 
bardzo bogatym, menu znala-
zły się zarówno ciepłe potrawy, 
jak i wiele zimnych przekąsek, 
sałatek i ciast. Do dyspozycji 
uczestników pikniku były też 
stoiska z zimnymi napojami 
i słodkościami.  Dzieci chętnie 
korzystały z aż trzech „dmu-
chańców”. W tę upalną nie-
dzielę można było też zdobyć 
oryginalny tatuaż i malunek 
na twarzy oraz wziąć udział 
w licznych grach i zabawach 
prowadzonych przez zespół 
sympatycznych animatorek. 

Wielopokoleniowa zabawa

Świętowali 20 urodziny
Ci nieco starsi chętnie spraw-
dzili swoją celność, strzelając 
do tarczy z karabinków ASG, 
udostępnionych przez grupę 
ASG Strzelin. Swoje stoisko 
przygotowało także Stowarzy-
szenie „Gramy o Życie”, któ-
re zbiera środki na ratowanie 

zdrowia i życia swoich licznych 
podopiecznych. O oprawę mu-
zyczną zadbał profesjonalny 
didżej, a cała impreza udała się 
wyśmienicie. Z kronikarskiego 
obowiązku dodajmy, że wśród 
oficjalnych gości byli m.in. rad-
ni oraz sołtysi z gminy Strzelin.

RED

Strażacy z OSP Kuropatnik podziękowali sołtys Izabeli Swigulskiej za wsparcie ich jednostki

Gospodynie z Głębokiej zadbały o pyszny poczęstunek

Wśród piknikowych atrakcji nie brakowały tych dedykowanych dla najmłodszych miesz-
kańców

Prawdziwą furorę zrobiły dmuchane atrakcje
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Strzelińskie Stowarzyszenie 
Trzeźwościowe Klub Absty-
nenta „Promienie” powstało 
pod koniec 2001 r. Inicjatorzy 
jego utworzenia wyszli naprze-
ciw oczekiwaniom ludzi, gdyż 
w Strzelinie brakowało miejsca, 
które zrzeszałoby osoby do-
tknięte chorobą alkoholową. 
Dzięki ofiarnej pracy członków 
i pensjonariuszy Strzelińskiego 
Zakładu Karnego oraz pomocy 
gminy Strzelin utworzono przy-
tulny i funkcjonalny klub, który 
mieści się przy ul. Pocztowej 3 
w Strzelinie. W 2004 r. stowa-
rzyszenie otrzymało w dzier-
żawę zdewastowany obiekt 
wypoczynku świątecznego nad 
zalewem w Białym Kościele 
tzw. „Harcówkę”. Przy wspar-
ciu finansowym gminy i du-
żym zaangażowaniu członków 
obiekt został wyremontowany, 
a wyposażone pokoje gościnne 
i miejsce pod namioty stano-
wią wygodną bazę noclegową. 
– To bezpieczne miejsce, dla 
wszystkich, którzy w czasie 
letnich weekendów chcą ra-
zem ze swoimi rodzinami 
wypoczywać bez alkoholu 
– mówi prezes stowarzyszenia 
Bogdan Czaja. – Obowiązują 
tam zasady zero polityki, kry-
tyki, obmawiania i plotkowa-
nia. Dzięki tej bazie możemy 
organizować imprezy trzeź-
wościowe na większą skalę 
– dodaje. 

Stowarzyszenie zajmuje się 
wspieraniem osób uzależnionych 
i ich rodzin w utrzymaniu absty-
nencji. Ideą jest przygotowanie 

Jeżeli zauważyłaś/eś, że coś jest nie tak z twoim piciem
Jeżeli zauważyłaś/eś problem z alkoholem 

w najbliższym otoczeniu
Jeżeli preferujesz zdrowy, trzeźwy tryb życia 

zadzwoń  tel. 733 934 200
Wsiądź z nami do pociągu Trzeźwe Życie 

zapraszamy      

„Gdy życie rodzinne przestaje się kręcić wokół alkoholu, nastaje pustka, którą trzeba wypełnić”

Dają nowe życie
Powstali blisko 17 lat temu i dla wielu byli ostatnią deską ratunku. 

Dzięki ich działalności życie wielu osób jak i rodzin zmieniło się o 180 stopni. 

Stowarzyszenie organizuje w ciągu roku wiele wydarzeń, m.in. różne wycieczki krajoznawcze

W stowarzyszeniu „Promienie” prezesem jest Bogdan Czaja (po lewej), 
a wiceprezesem Robert Birlet

rodzin dotkniętych chorobą al-
koholową do nowego stylu życia. 
– W momencie, gdy życie ro-
dzinne przestaje się kręcić wo-
kół alkoholu, nastaje pustka, 
którą trzeba wypełnić. Trzeba 
nauczyć się żyć w nowej rze-
czywistości – podkreśla Bogdan 
Czaja. – Konieczny jest rozwój 
kultury osobistej w tych ro-
dzinach poprzez budowanie 
poczucia własnej wartości, 
uczenie się wyrażania swo-
ich uczuć, komunikowania 
się z otoczeniem, dbania 
o zdrowie czy zapoznanie się 
z kulturą narodową i sztuką. 
Naszym celem jest po pro-
stu nowe życie – dodaje. Jak 
podkreśla prezes od samego po-
czątku ruch trzeźwiościowy ma 
poparcie władz samorządowych. 
– Najpierw wspierał nas bur-
mistrz Jerzy Matusiak i Ry-
szard Horżaniecki. Prawdzi-
wym „parowozem” dbającym 
o wszelkie sprawy był również 
pełnomocnik burmistrz ds. 
profilaktyki i rozwiązywania 
problemów uzależnień Da-
nuta Kaczmarczyk. Obecnie 
to burmistrz Dorota Pawnuk, 
jej zastępczyni Jolanta Gron-
dys, pełnomocnik ds. uzależ-
nień Łukasz Krzysztofczyk, 
Aneta Balcer, a także starosta 
strzeliński Marek Warcholiń-
ski są tymi dobrymi aniołami 
wspierającymi nasze stowa-
rzyszenie – zaznaczył.

Wycieczki, 
spotkania, terapie

W ofercie stowarzyszenia znaj-

duje się bardzo dużo różnych 
ciekawych wydarzeń. Od po-
czątku działalności „Promienie” 
organizują Strzelińskie Spotkania 
Trzeźwościowe, w których bio-
rą udział całe rodziny, ale także 
członkowie innych stowarzyszeń, 
z którymi strzeliński klub jest za-
przyjaźniony, m.in. z Wrocławia, 
Oławy, Brzegu itp. Kalendarium 
wydarzeń w ciągu roku jest bar-
dzo bogate. Tylko w sierpniu 
członków stowarzyszenia czekają 
między innymi Dni Trzezwościo-
we w Białym Kościele, które od-
będą się 11 i 12 sierpnia, wyjazd 
do stowarzyszenia Aura w Obor-
nikach Śląskich na piknik muzycz-
ny, zaplanowany na 17 sierpnia 
oraz zabawa taneczna z cyklu 
„Abstynenckie lato”, która odbę-
dzie się 25 sierpnia. Działalność 
„Promieni” to nie tylko zabawa. 
Rodziny osób uzależnionych 
mogą również korzystać z róż-
nych terapii. – Cyklicznie w na-
szej siedzibie oraz przychodni 
przy ul. Mickiewicza odbywają 
się otwarte mityngi, terapie 
indywidualne czy spotkania 
grup wsparcia – podkreśla. 

Do stowarzyszenia w każ-
dej chwili można dołączyć. – 
To wspaniały „pociąg” pełen 
trzeźwych i dobrych ludzi 
– zapewnia prezes. – Jeśli ktoś 
ma problem z alkoholem lub 
ta kwestia dotyka jego rodzi-
nę wystarczy zadzwonić pod 
numer telefonu 733 934 200, 
a my postaramy się zrobić 
wszystko, aby pomóc i zmie-
nić życie takich osób o 180 
stopni – dodaje. Składka człon-
kowska wynosi zaledwie 5 zł 
miesięczne, a wpisowe to tylko 
10 zł. Obecnie do stowarzysze-
nia należy nieco ponad 70 osób.

Jakub Olejnik




